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اقتصادی

حسین عباسی نسب 

ایران و  توافقنامه سرمایه گذاری مشترک میان  امضای 
شرکت خودروسازی رنو فرانسه بیانگر آن است که اروپاییان 
بدون توجه به اظهارات ضد ایرانی »دونالد ترامپ« رییس 
جمهوری آمریکا، منافع تجاری خود را در ادامه مسیری می 

بینند که توافق هسته ای گشوده است. 
 علاقه مندی و پیگیری بیشتر کشورهای اروپایی برای 
سرعت بخشی به تعامل تجاری با ایران از زمان امضا و اجرای 
توافق هسته ای به وضوح مشاهده می شود واقعیتی که 
موجب نارضایتی آمریکا شده است. اغلب بنگاه های اقتصادی 
اروپا به دنبال مشارکت در اقتصاد ایران هستند.در یکی دوماه 
اخیر کشور شاهد چند قرارداد تجاری و سرمایه گذاری بود 
که پیامد مستقیم توافق هسته ای است. تعدادی قرارداد 
خودرویی، توافق بزرگ با توتال ، ساخت واگن های قطار، 
برقی کردن راه آهن و بسیاری از موافقت نامه های بزرگ و 
کوچک دیگر از جمله این تعاملات موفق اقتصادی در دوره 

پسابرجام بوده اند. 
به باور تحلیلگران اقتصاد- سیاسی استقبال کشورهای دیگر 
از تجارت و سرمایه گذاری مشترک در ایران پیام هایی را 
برای مخالفان ایران به ویژه دولتمردان آمریکایی دارد. جالب 
اینجاست حتی رسانه ها در آمریکا هم به این امر اعتراف 
کرده اند. از نگاه کارشناسان روندی که اکنون با اقدام رنو ادامه 
یافت نوعی دهن کجی و بی توجهی به تلاش های آمریکا در 

تشدید فشار بر ایران است. 

اروپایی ها با این اقدام خود نشان می دهند مسیر حرکت 
کاخ سفید و به طور خاص رویکردهای رئیس جمهوری این 
کشور را قبول ندارند و به سادگی از آن پیروی نمی کنند. 
رسانه های غربی در زمینه پیام های قرارداد اخیر خودرویی 

تحلیل های گوناگونی را بیان کردند. 
بزرگترین قرارداد خودرویی ایران با رنو

حساسیت رسانه های آمریکایی نسبت به توافق روز گذشته 
رنو در ایران بیشتر بود. می توان موضوع را این گونه توضیح 
داد اگرچه محدودیت تعامل با ایران به طور تقریبی برای همه 
شرکت ها وجود دارد اما روند نظارت و مجازات بنگاه های 
اقتصادی آمریکایی در صورت معامله با ایران بیشتر است و 

به همین دلیل آن ها قادر به تعامل راحت با ایران نیستند.
تارنمای شبکه تلویزیونی ای.بی.سی نیوز آمریکا در گزارش 
کاملی از این توافق نوشت ایران بزرگترین قرارداد خودرویی را 
با رنوی فرانسه به ارزش چند صد میلیون دلار به امضا رساند 
تا هر سال 150 هزار خودرو را برای بازار مصرف ایران تولید 
کند. ارزش سرمایه گذاری اخیر شرکت خودروسازی رنو در 
ایران 660 میلیون یوروی)778 میلیون دلاری( اعلام شد که 
از جمله اقدامات شرکت های اتحادیه اروپایی پس از امضای 

توافق هسته ای در سال 2015 است.
این گزارش افزود: به تازگی روند سرمایه گذاری در ایران 
شتاب بیشتری گرفت. ماه گذشته شرکت نفتی توتال فرانسه 
و یک شرکت چینی قراردادی 5 میلیارد دلاری را برای توسعه 
یک میدان گازی امضا کردند که بزرگترین معامله از زمان 
توافق هسته ای به شمار می رود. شرکت های هواپیمایی 

ایرباس و بوئینگ نیز قراردادهای ده ها میلیارد دلاری را برای 
تامین ناوگان هوایی ایران امضا کرده اند.رنو و پژو گرچه از 
گذشته در بازار ایران حضور محسوسی داشتند اما با برداشته 
شدن تحریم ها حضور خود را در ایران چشمگیرتر کردند. رنو 
اعلام کرده است در نیمه نخست سال 2017 فروش در ایران 
را 100 درصد افزایش داده است. این شرکت در این دوره 68 
هزار و 365 خودروی خود را در ایران به فروش رساند و سهم 

حدود 10 درصدی بازار ایران را از آن خود کرد. 
»تییری بولور« مدیر اجرایی رنو در مراسم امضای این قرارداد 
گفت: این توافق ضمن انتقال فناوری به ایران موقعیت گروه 
خودروسازی رنو را نیز مستحکم می کند. براساس گزارش 
ها این سرمایه گذاری می تواند حدود 3 هزار شغل در ایران 
ایجاد کند. ضمن اینکه رنو از سال 2018 دو مدل داستر و 
سیمُبل را در ایران تولید می کنند. رنو سهم 60 درصدی را 
در این توافق دارد. همچنین رنو نخستین شرکت خودرویی 
خارجی است که شبکه توزیع خود را در ایران فعال می کند. 
این گزارش نوشت سال گذشته شرکت پژو سیتروئن نیز 
توافقی را برای ایجاد کارخانه و تولید سالانه 200 هزار خودرو 
با ایران امضا کرد. ایران در سال 1.35 میلیون خودرو تولید 
می کند و امیدوار است تا سال 2025 ظرفیت تولید خود را 
به 3 میلیون در سال برساند. در ایران حدود 30 شرکت تولید 
خودرو وجود دارند که بیشتر آن ها مونتاژ خودروهای چینی 

و کره ای را انجام می دهند.
 بی توجهی شرکت های اروپایی به خواست ترامپ

نکته جالب از نگاه رسانه ها این است که این سرمایه گذاری 

تنها چند روز پس از اعلام تحریم های جدید آمریکا علیه 
ایران امضا شد. تحریم های جدیدی که به وسیله دونالد 
ترامپ امضا شد، قرار است افراد مرتبط با برنامه موشکی و هر 
فرد یا شرکتی را که با ایران تجارت انجام می دهند در برگیرد. 
گزارش شبکه ای.بی.سی نیوز تاکید دارد از زمان توافق هسته 
ای شرکت های اروپایی بدون توجه به قوانین تحریمی برای 

کسب سهم در بازار ایران با یکدیگر مسابقه می دهند. 
تارنمای شبکه خبری اقتصادی »بلومبرگ« هم نوشت رنو 
مشارکت تازه ای را با ایران در خلال تنش های تجاری ایالات 
متحده امضا کرد. رنو با این توافق ظرفیت تولید خود در ایران 
را 75 درصد افزایش می دهد؛ ضمن اینکه با این کار با تلاش 
های دولت ترامپ در جهت تحریم و انزوای بیشتر ایران به 

مقابله پرداخته است.
Paris suburb of Boulogne- به نوشته این گزارش گروه
Billancourt که خودروسازی رنو بخشی از آن است پس از 
توافق هسته ای 2015 و برداشته شدن تحریم ها تلاش خود 

برای حضور در بازار ایران را افزایش داد. 
تارنمای روزنامه آمریکایی »وال استریت ژورنال« نیز در 
گزارشی این گونه عنوان کرد که با وجود فشار آمریکا برای 
افزایش تحریم ها علیه ایران، شرکت خودروسازی رنوی 
فرانسه در توافقی بزرگ، قرارداد سرمایه گذاری برای افزایش 

تولید در ایران را منعقد کرد. 
این گزارش نوشت این اقدام یکی از آخرین نشانه ها از عمیق 
تر شدن روابط تجاری شرکت های اروپایی با تهران پس از 

برداشته شدن تحریم ها است.
وال استریت ژورنال در بخش دیگر گزارش خود آورد این 
توافق آخرین موج از توافق بنگاه های اقتصادی غربی در 
دوره پس از امضای توافق هسته ای است. شرکت های 
از همتایان  تر  ایران بسیار فعال  با  برای تجارت  اروپایی 
آمریکایی خود بوده اند. از این رو غول های اقتصادی و 
زیرساختی در اروپا همچون زیمنس آلمان، توتال فرانسه 
و دیگر شرکت ها توانسته اند به توافق های بزرگی با ایران 
اتخاذ چنیین  با  اروپایی  پیدا کنند. شرکت های  دست 
روندی مقاومت و مخالفت خود را با تصمیم ترامپ برای 
مجازات ایران نشان داده اند.وال استریت ژورنال ادامه داد : از 
زمان توافق هسته ای بنگاه های خارجی به سوی ایران روانه 
شدند. این فرایند با حضور پژو در ایران آغاز شد. شرکت 
های بخش انرژی، حمل و نقل هوایی، ریلی و بسیاری 
از حوزه های ارتباطاتی و ... هم وارد ایران شده اند. البته 
شرکت های خودروسازی خارجی به ویژه از فرانسه علاقه 

بیشتری به سرمایه گذاری در ایران نشان دادند. 
روزنامه »نیویورک تایمز« در ارزیابی توافق رنو با ایران عنوان 
داشت مقامات وزارت خزانه داری آمریکا و اداره کنترل دارایی 
های خارجی که تحریم ها علیه ایران را هماهنگ می کنند، 
در مورد توافق اخیر اظهار نظری نکرده اند. براساس اسناد و 
فهرست های تحریمی نهادهای آمریکایی، سازمان »گسترش 
و نوسازی صنایع ایران« )ایدرو( از سوی وزارت خزانه داری 

آمریکا از ذیل تحریم های هسته ای استثنا شده است.
این روزنامه آمریکایی با اشاره به مشارکت پیشین شرکت 
های پژو و توتال در پروژه های ایران افزود: کارشناسان تحریم 
در آمریکا می گویند رنو در مورد آینده این سرمایه گذاری 
مشترک اطمینان دارد که توافق هسته ای به حیات خود 

ادامه می دهد.

 نه اروپا به ترامپ
 ایران همچنان

 مقصد سرمایه گذاری 

وزیر صنعت:

تفکیک وزارت صنعت، معدن و تجارت
 درست نیست

وزیر صنعت, معدن و تجارت تصریح کرد که تفکیک وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اقدام درستی نیست و این وزارتخانه بهتر است که به همین منوال ادامه پیدا کند.

محمدرضا نعمت زاده روز پنجشنبه در مراسم حمایت از صنایع کوچک و متوسط 
گفت: یکی از اقداماتی که در دولت یازدهم انجام شد، تصویب روز حمایت از صنایع 
کوچک بود که نشانگر اهمیت دادن به این بخش است. وی افزود: در سال های اخیر 
تولید جزو اولویت ها بوده است و در همین راستا در سال قبل طرح رونق تولید برای 
اعطای تسهیلات به واحدهای صنعتی ابلاغ شد و امسال این طرح ادامه یافته است.

وزیر صنعت با اشاره به ادغام وزارت صنعت و بازرگانی عنوان کرد: این کار باعث 
شد تا همه تولیدکنندگان در بخش علی مختلف به یک چشم دیده شوند، هر چند 
اصناف از مزایای بیشتری برخوردارند. وی اضافه کرد: اگر یک کالایی با کیفیت 
تولید شود کار مقدسی است و ما هم تلاش می کنیم تا موانع را بر طرف کنیم. 
نعمت زاده ادامه داد: بسیاری از واحدهای بزرگ صنعتی کار خود را با یک بنگاه 
کوچک اقتصادی آغاز کردند و امروز چند هزار شاغل در شرکت های آنها مشغول 
به کار هستند و بیشتر شرکت های دولتی که ایجاد می شوند، موفق نبوده و در قالب 
شرکت های خصوصی مشکلاتی را ایجاد کرده اند. رفع موانع تولید برای بهبود 
وضعیت تولید در دستور کار بوده اما به هر حال مشکلات همچنان ادامه دارد و 
بزرگترین سرمایه یک واحد تولیدی صبر است که امیدواریم مشکلات به زودی حل 
شود. وی اضافه کرد: معتقدم باقی ماندن وزارت صنعت، معدن و تجارت به همین 
منوال مهم است و تفکیک آن درست نیست چرا که بسیاری از کشورهای صنعتی 
حتی وزارتخانه های اقتصادی از جمله صنعت و کشاورزی را تحت عنوان وزارت 

اقتصاد برای سیاست گذاری بهتر تجمیع کرده اند.

اکبر ترکان مشاور رئیس جمهور :

دولت به جای کنترل تورم به ایجاد رونق
 رو می آورد 

دبیر شورای عالی مناطق آزاد گفت: اکنون شرایط کشور به گونه ای است که شاید 
برای ایجاد رونق اقتصادی دولت از مهار تورم کوتاه بیاید و با آزاد گذاشتن آن شرایط 

را برای رونق در اقتصاد کشور مهیا کند. 
اکبر ترکان مشاور رئیس جمهور و دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
در برنامه چوب خط شبکه افق در مورد علت عدم حضور طیب نیا در کابینه دوازدهم 
گفت: دکتر طیب نیا  علم بسیار زیادی در علوم اقتصادی دارد و از کرباسیان، وزیر 
پیشنهادی کابینه دوازدهم نیز سواد بیشتری دارد، اما مشکل قلبی طیب نیا باعث 

شد که وی از حضور در کابینه دوازده انصراف دهد و معاون او جایگزینش شود.
وی در پاسخ به این سوال که آیا کرباسیان همچون طیب نیا می تواند موفقیت 
دولت را در مهار و کنترل تورم دنبال کند تصریح کرد: اکنون شرایط کشور به 
گونه ای است که شاید برای ایجاد رونق اقتصادی، دولت از مهار تورم کوتاه بیاید و با 
آزاد گذاشتن آن، شرایط را برای رونق در اقتصاد کشور مهیا کند. ترکان همچنین 
با انتقاد از سیستم بانکی کشور گفت: سیستم کنونی بانکی کشور دارای اشکالاتی 
است که هم باعث ایجاد اختلال در تولید کشور و نگرانی علما شده است. او یکی 
از این نگرانی ها را سود علی الحساب دانست و افزود: اگر سود بانکی برحسب کار 
و فعالیت است مقدارش نباید مشخص باشد و باید سود علی الحساب باشد. دبیر 
شورای عالی مناطق آزاد ویژه اقتصادی با انتقاد از این که سود بانک ها روزانه  است، 
گفت: سود روزانه بدیهی و واضح است که ربوی است چرا که هیچ کسب و کار و 
درآمدی نیست که روزانه سودش معین باشد و این قطعاً ربا است و نگرانی علما 
در این مورد بی جا نیست. وی اشکال بعدی بانک ها را بهره بر حساب های جاری 
دانست و گفت: این موارد یعنی پرداخت سود بالا و بهره بر حساب های جاری باعث 
می شود قیمت تمام شده پول بالا رود و در نتیجه پرداخت وام های تولیدی به بالای 
28 درصد برسد. ترکان با انتقاد از افزایش سود بانکی گفت: نرخ بهره ای که اکنون 
به اسم بانکداری اسلامی می پردازیم، در کشورهای سوئیس و ژاپن نیز به اینگونه 
نیست و ما در دولت یازدهم خواستار تاسیس و الگوبرداری از بانک های خارجی 

بودیم، اما بانک مرکزی اقدامات لازم در این مورد را صورت نداد.

برترین واحد ها تولیدی از صنایع کوچک 
ایران معرفی شدند 

برترین واحدهای تولیدی و کارآفرینان موفق به مناسبت 21 مرداد، روز حمایت 
از صنایع کوچک، در این بخش مورد تجلیل قرار گرفتند.

 بر پایه این  گزارش، در این مراسم که با حضور وزیر صنعت معدن و تجارت معاونین، 
روسای سازمانهای صنعت معدن و تجارت استانها ، نمایندگان مجلس و تولیدکنندگان 
و فعالان صنعتی برگزار شد از 31 واحد تولیدی برتر ، 3 طرح صنعتی برتر، یک خوشه 
صنعتی برتر، 2 شهرک صنعتی و یک فن بازار برتر تجلیل شد.  وزیر صنعت معدن 
و تجارت در این مراسم گفت: در سال گذشته و در طرح رونق تولید 12 هزار واحد 
تولیدی و به همین تعداد از واحدهای کشاورزی توانستند تسهیلات دریافت کنند.  
نعمت زاده افزود: امسال هم در ستاد فرماندهی اقتصاد مقاوتی ،طرح رونق تولید 
تصویب شد و توانستیم منابعی را برای بازسازی صنایع کوچک تامین کنیم . وی افزود: 
من خوشحالم که از سالهای انقلاب تا کنون در خدمت تولید بوده ام ، تولیدکنندگان 
اگر کالاهای کیفی با قیمت مناسب تولید کنند یک کار عبادی انجام داده اند.  نعمت 
زاده تاکید کرد: صنایع مختلف نساجی خودرو و مانند اینها همه از واحدهای کوچک 
آغاز می کنند. واحدهای کوچک باید روی پای خود بایستند از تجربیات ، فناوری روز 
و توانمندیهای علمی استفاده کنند و کار را توسعه دهند.  وزیر صنعت، معدن و تجارت 
گفت: خوشبختانه وزارتخانه در دست کسی خواهد بود که با این بخش آشناست. وی 
تاکید کرد که ادغام صنعت و بازرگانی به سود کشور است و از مجلس ممنونم که به 
تفکیک اینها رای نداد. نعمت زاده در پایان گفت: برای تصمیم گیری و سیاستگذاری 

،هرچه تشکیلات با هم باشند تصمیمات بهتری اتخاذ می شود . 

عضو هیات علمی پژوهشگاه زلزله شناسی درباره خطر زلزله تهران می گوید: وقتی 
شهرداران تهران افراد علمی نبوده اند و سیاست توسعه را بدون توجه به زلزله انجام 
می دادند باید قبول کرد که این شهر در حال حاضر چنین وضعیتی داشته باشد؛ 
ساختمان های بلندمرتبه بدون توجه به پهنه بندی لرزه ای، تأسیسات زیربنایی و پل 

و سایر موارد در هر جا و بدون توجه به ایمنی در کل شهر تاسیس شده. 
در چند روز گذشته خبرهایی مبنی بر خطر کج شدن برج میلاد تهران محور 
بحث های خیلی از شهروندان قرار گرفت. قبلا هم گفته شده بود که برج میلاد 
روی گسل خطرناکی واقع شده. برای دانستن بیشتر درباره خطراتی که برج میلاد 
و شهر تهران را تهدید می کند، نظر دکتر فریبرز ناطقی الهی، استاد نمونه کشور در 
مهندسی سازه زلزله و مدیریت بحران و عضو هیات علمی پژوهشگاه زلزله شناسی 

را پرسیدیم. 
گفت وگوی خبرآنلاین با این مهندسی سازه از دانشگاه کلمبیای آمریکا 

را در ادامه بخوانید؛
آقای دکتر، با یک سوال تکراری شروع کنیم؛ چقدر باید نگران زلزله تهران بود؟

تهران یك شهر لرزه خیز است، این را همه می دانیم. اگر تا به حال به آن توجهی 
نداشتیم دیگر با توجه به مقالات اخیر دانشمندان ایرانی و خارجی باید به این باور 
برسیم که تهران یکی از شهرهای پرخطر برابر زلزله است. چون نزدیك به 200 سال 
تقریباً در محدوده تهران بزرگ زلزله ای رخ نداده نباید تصور شود که دیگر امکان 
رخ داد چنین بحثی وجود ندارد. قابل توجه است که دوره بازگشت زلزله های تهران 
در مطالعات مختلف است و آنچه عموم زلزله شناسان به آن باور دارند این است که 
حدود 158 سال است؛ در سال 1830 میلادی آخرین آنها با بزرگی بالای 7 در 
دماوند رخ داد. حالا با قبول این واقعیت، تمام فعالیت های یك شهر لرزه خیز باید در 
وهله اول بر مبنای پایداری و توسعه آن با توجه به موضوع زلزله باشد نه بر اساس 
احساسات فردی یا گروهی که متأسفانه در سال های اخیر البته حتی کمی دورتر 

هم شاهد چنین فعالیت هایی در شهر بوده ایم. 
با وجود همه هشدارها،  چرا به لرزه خیز بودن تهران در توسعه آن توجه 

نشده؟
وقتی شهرداران تهران افراد علمی نبوده اند و سیاست توسعه را بدون توجه به زلزله 
انجام می دادند باید قبول کرد که این شهر در حال حاضر چنین وضعیتی داشته 
باشد! ساختمان های بلندمرتبه در هر منطقه ای بدون توجه به پهنه بندی لرزه ای 
آن، تأسیسات زیربنایی و پل و سایر موارد در هر جا و بدون توجه به ایمنی در کل 

شهر  تاسیس شده. بارها گفته ام که اگر سر هر پروژه ای برویم مشکلات فراوان 
آن را خواهیم دید،  متأسفانه چون دسترسی به فایل های اطلاعاتی چنین پروژه ای 
در اختیار نیست کلًا باید با گمان و بر اساس برداشت های عینی و استنداج های 
مهندسی در خصوص آنها صحبت شود. یکی از این مسائل،  پل طبقاتی صدر بود که 
بارها درباره آن بحث شده است. مدتی پیش براساس گفته رئیس کمیسیون عمران 
شورای شهر دوره قبل مواردی درمورد مشکلات پل و زیرگذر پل نواب بیان شد که 
هیچ کس متأسفانه بهایی به آن نداد و این بی تفاوتی در امور مهم و مسلم شهر قابل 
تأمل است. پروژه های دیگر هم همینطور، پروژه موزه حجاب و عفاف در منطقه 5 
تهران سازه ای دارد که حداقل من تا به امروز شاهد چنین سازه ای نبودم! شرایط 

غیرقابل توصیفی وجود دارد که در دو عکس زیر به نمایش گذاشته شده؛
باید نگران تاثیر مترو هم بود؟ در زمان ساخت خطوط مختلف مترو، بسیار اتفاق 
افتاده که خیابان ها ریزش کنند و یا گزارش هایی از نشست برخی ساختمان های 

عمومی داده شده است.
مشکلات عدیده مترو برای ساختمان های مجاور یا روی آن ایجاد شده؛ در میدان 
توحید مثلا گفته می شود بخش عفونی بیمارستان حضرت امام )ره( به دلیل زدن 
تونل مترو در میدان توحید ترک های جدی برداشته و در حال حاضر خالی از مریض 
است! امثال این مطالب زیاد است و امروز بحث برج میلاد می شود! بارها در سمینارها 
و گزارش ها به اینکه در چند متری آن گسل قابل رؤیت است مواردی را بحث کرده ام 
ولی کو گوش شنوا؟ حتماً  باید از زبان یك فرد سیاسی مسائل بیان شود که ابعاد پیدا 
کند ولی ما دانشگاهیان سال ها مسائل را بدون حب و بغض یه گروه یا افراد به دلیل 
ارادت به میهن بیان کرده ایم که باید لابه لای مکتوبات گشت و دید چه تعداد مسائل 

بیان شده که به آنها توجهی نشده است.
این که گفته می شود برج میلاد روی گسل زلزله قرار گرفته چقدر درست 

است؟
بله ناگوارتر از خبر پیدا شدن یك گسل فعال در تهران، این است که گسل درست 
زیر برج میلاد واقع شده است. در واقع می توان گفت در محدوده بین اتوبان حکیم 
و همت تنها دو ساختمان مهم وجود دارد که اولی برج میلاد و دومی بیمارستان 
میلاد است و مابقی زمین های روی گسل خالی از سکنه است. کلنگ ساخت برج 
میلاد سال 76 بعد از 3 سال کار تحقیقاتی بر زمین زده شده و سرانجام در سال 
87 به بهره برداری رسید. اما نکته قابل تأمل این است که تیم تحقیقاتی که از 
میان 17 نقطه در تهران رأی به ساخت برج درست روی گسل را داده، دقیقاً روی 

چه مسئله ای تحقیق کرده است؟ آنچه مسلم است این که این برج با ارتفاع 435 
متر، بلندترین برج ایران، ششمین برج بلند مخابراتی جهان و نوزدهمین سازه بلند 

نامتکی جهان است اما چه فایده که درست روی گسل ساخته شده است.
با این حساب فکر می کنید اگر زلزله اتفاق بیفتد، چه بلایی سر برج میلاد 

بیاید؟ 
عموماً زلزله اگر نزدیك باشد یا دور، دو اتفاق مختلف رخ می دهد؛ خاك یك نوع فیلتر 
است و اگر زلزله ای مثلًا در محدوده دورتر تهران مثلًا شعاع 150 کیلومتر به داخل 
اتفاق بیفتد، سازه ها به دلیل پدیده فرکانسی دچار تشدید شده و مشکل ساز می شود، 
در حالی که اگر مثلًا زیر تهران رخ دهد، سازه های کوتاه شاید بیشتر دچار آسیب  

شوند چون زمان فیلتراسیون خاك وجود ندارد. 
بحث گودبرداری کنار برج از چند روز پیش دوباره مطرح شده، چقدر 

خطرناک است؟
گودبرداری کنار برج و زلزله مسلماً بحث ایمنی برج را جدی کرده و شرایط 
را برای این  سازه که در چند متری گسل هم هست، بدتر ساخته و باید به طور 
جد نگران بود! به نظر من به عنوان یك معلم عمران، سازه و بحران، باید نگران 
بسیاری از مستحدثات جدیدالاحداث بود! این ها حاصل یك تفکر غلط و دروغین 
توسط فرد یا افرادی است که سیستم را هم گول زده اند و در قالب فرمایشات و 
تظاهرات علمی این تفکر را حاکم کرده اند بنابراین لازم است شهرداری به چنین 
مواردی توجه ویژه داشته باشد. اگر ما را دلسوز نمی دانید باشد، ولی شما کار 

درست را انجام دهید.

باید نگران بسیاری از سازه های تازه ساز بود!

زلزله تهران چه بلایی سر برج میلاد می آورد؟ 

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک 2/41 فرعی از 11152  
اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی کلهر-ک 23 - مقابل فرهنگسرا- ک 
1-پلاک 30 که بنام آقای علیرضا پنجه فرزند ابوالفضل میباشد ، در جریان ثبت 
است که بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان 
عمل نمود ، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 1/12665 -96/5/19 
تحدید حدود پلاک مذکور در روز چهارشنبه مورخ 96/6/15 ساعت 8/5 الی 
12 صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا 
به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر 
در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی ار تاریخ تنظیم صورتمجلس 
بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته 
و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست 

بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید./ق )م الف 3855(
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار:1396/5/21

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
بموجب اجراییه صادره از شعبه 1 دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه 
4- اجرای احکام مدنی قم به شماره 4/95ج /1104-ثبت گردیده له آقای حسن 
حبیبی علیه آقای حاج مهدی دوستان محکوم علیه محکوم است به پرداخت 
مبلغ  /193/583/580 ریال در حق محکوم له و مبلغ /500/000 ریال به عنوان 
نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت، محکوم علیه در قبال بدهی خود تعداد 
دویست و شصت هزار )تعداد هشت هزار و صد و بیست و پنج بسته سی و دو 
عددی ( قالب آجرنما CM 5/5 * 20 آماده فروش که کارشناس قیمت هر عدد 
مبلغ /900 ریال و جمعا /234/000/000 ریال ذیل ارزیابی کرده است و مقرر 
گردیده موارد فوق الذکر در تاریخ 96/06/06 ساعت 8/30 الی 9 صبح به آدرس 
قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام 
مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد 
بازدید از اموال  را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی 
این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند. 
قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد 
دهند واگذار می گردد .برنده مزایده باید 10% از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس 
نقدا و مابقی آن را ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد. این آگهی یک نوبت در 
یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به این واحد 

مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- رضا زارعی

معاون وزیر راه با بیان این که اگر طرح قابل قبولی برای 
مجوزها  برای صدور  ارائه شود،  پلاسکو  ساختمان جدید 
انعطاف نشان می دهیم، گفت:باقیمانده ساختمان پلاسکو 

باید از نظراستحکام سازه ارزیابی شود. 
پیروز حناچی، معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان این که 
اگر طرح قابل قبولی برای ساختمان جدید پلاسکو ارائه شود، 
برای صدور مجوزها انعطاف نشان می دهیم، گفت: بخش 
باقیمانده ساختمان پلاسکو باید از لحاظ استحکام سازه ای 
ارزیابی شود که ارزیابی آن با دستگاه متولی یعنی شهرداری 

است.
پیروز حناچی، دبیر شورای عالی شهرسازی و معماری 
درباره تصمیم بنیاد مستضعفان مبنی بر احداث ساختمان 
جدید پلاسکو اظهار داشت: پس از سال 1394 دیگر برای 
درخواست ساخت و ساز های بالای 12 طبقه مجوز و پروانه 
داده نمی شود اما تا کنون بحثی از میزان سطح و سطوح آن 
منطقه برای احداث ساختمان جدید نشده است، بحثی که 
مطرح شده این است که اگر برج پلاسکو با شرایط قبلی در 
منطقه کنونی ساخته شود با مشکل مواجه خواهد شد چراکه 
یک بخش پلاسکو جنب خیابان اصلی )جمهوری( بوده و 
دیگر عین ساختمان قبلی را نمی توان در آنجا ساخت.وی 
ادامه داد: ساختمان پلاسکو، نسل اول ساختمان های بلند 
در کشور بوده که در آن زمان در ساخت و سازها بسیاری 
از ضوابط را رعایت نمی کردند و اساسا ضوابط موجود در 
آن زمان مطرح نبود.معاون وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: 

اگر ساختمان جدید به صورت برج ساخته شود، باید حداقل 
چندین متر نسبت به خیابان جمهوری عقب نشینی کند.
دبیر شورای عالی شهرسازی و معماری درباره تعیین تکلیف 
ساختمان باقیمانده از پلاسکو و اینکه آیا امکان استقرار 
فروشندگان در آن بخش باقیمانده وجود دارد یا خیر، گفت: 
بخش باقیمانده ساختمان پلاسکو باید از لحاظ استحکام 
سازه ای ارزیابی شود که آتش سوزی و ریزش ساختمان 
تا چه حد بر آن بخش از ساختمان تاثیر گذاشته است که 
ارزیابی آن با دستگاه متولی یعنی شهرداری است اما در تمام 

این ارزیابی ها ایمنی اصل است.
حناچی ادامه داد: اگر ساختمان باقیمانده به جهت ایمنی 
صدمه خورده باشد ، بحث های دیگری را می توان مطرح 
کرد اما اگر نتیجه ارزیابی این باشد که ساختمان سالم است، 
بنا بر این تخریب آن حجم عظیمی از نخاله های ساختمانی 
ایجاد می کند و تبعاتی را به دنبال خواهد داشت. دبیر شورای 
عالی شهرسازی و معماری ادامه داد: تعیین و تکلیف در طرح 
جدید ساختمان پلاسکو به طرح هایی که در مسابقه معماری 
مطرح می شوند و بازخوردگیری از نقطه نظرات بستگی دارد.
 به طور قطع اگر طرح قابلی در این مسابقه مطرح شود 
جایی نیاز باشد، انعطاف نشان خواهیم داد.حناچی تاکید کرد: 
البته بنیاد مستضعفان اراضی جدیدی را در جبهه شرقی 
ساختمان پلاسکو مطرح کرده که آن هم جزو مسابقه است 
و می تواند به انعطاف بخشیدن طرح های پیشنهادی از سوی 

علاقه مندان و شرکت کنندگان بسیار موثر باشد.

مدیرعامل اتحادیه مرکزی مرغ تخم گذار گفت: میزان تولید 
تخم مرغ بیش از نیاز بازار است و قیمت تخم مرغ از هفته 
پیش تا کنون پس از توزیع با قیمت تنظیم بازار در میادین 
روند کاهشی دارد.  رضا ترکاشوند با اشاره به اینکه در 25 روز 
گذشته شاهد نوسانات قیمت در محصول تخم مرغ بودیم افزود: 
از هفته گذشته به منظور مدیریت بازار و کنترل نوسان قیمت 
بر اساس مصوبه تنظیم بازار تخم مرغ با قیمت هر شانه یازده 
هزار و 900 تومان در میادین میوه و تره بار توزیع شد که این 
اقدام سبب کاهش نسبی قیمت این محصول در بازار شده است.

وی گفت: اتحادیه مرکزی مرغ تخم گذار هر شانه تخم مرغ 
را با قیمت یازده هزار و 300 تومان در اختیار غرفه داران قرار 
می دهد. مدیرعامل اتحادیه مرکزی مرغ تخم گذار افزود: نیاز 
روزانه شهر تهران 200 تن تخم مرغ است که هم اکنون 40 تن 
از این میزان در میادین میوه و تره بار با قیمت مصوب تنظیم 
بازرا و بخشی دیگر ازجانب این اتحادیه و تولید کنندگان تخم 
مرغ بصورت مستقیم عرضه می شود.ترکاشوند گفت: عرضه تخم 
مرغ با قیمت مصوب تنظیم بازار سبب کاهش التهاب بازار این 
محصول شده است. وی تاکید کرد: در هفته آینده با توجه به 
افزایش جوجه ریزی و تولید در مرغداری های مرغ تخم گذار 
و افزایش میزان عرضه به بازار روند کاهش قیمت تخم مرغ را 
شاهد خواهیم بود.مدیرعامل اتحادیه مرکزی مرغ تخم گذار 
گفت: هم اکنون ماهانه 75 هزار تن تخم مرغ در کشور تولید 
می شود بنابراین مشکل و کمبودی برای تامین نیاز بازار نداریم.

ترکاشوند افزود: در نیمه دوم امسال میزان تولید تخم مرغ به 80 

هزار تن خواهد رسید.وی با تاکید بر اینکه قیمت تخم مرغ در 
مقایسه با سالهای گذشته افزایش یافته است، گفت: قیمت تخم 
مرغ در مرغداری حدود 4800 تا 4900 تومان است که قیمت 
واقعی این محصول است.مدیرعامل اتحادیه مرکزی مرغ تخم 
گذار افزود: هر سال با آغاز فصل گرم تولید کنندگان به علت 
کاهش تقاضا زیان می دادند اما امسال با واقعی شدن قیمت 
زیانی وجود ندارد.ترکاشوند همچنین درباره صادرات تخم مرغ 
گفت: هم اکنون ممنوعیت و محدودیتی برای صادرات تخم مرغ 
نداریم و صادرات انجام می شود، با توجه به شرایط تقاضا در بازار 
داخل میزان صادرات محدود است.وی همچنین از صدور مجوز 
دولت برای واردات تخم مرغ به کشور انتقاد کرد و افزود: از آنجا 
که اتحادیه مرکزی مرغ تخم گذار مسئول تنظیم بازار است اعلام 
می کنم که هیچ کمبودی نداریم و معتقدیم این اقدام به بازار 
آسیب می زند.مدیر عامل اتحادیه مرکزی مرغ تخم گذار گفت: 
به تصمیم دولت اعتراض داریم چون در این چند سال که در بازار 
حضور داشتیم و مدیریت کردیم انتظار داشتیم نظر اتحادیه پیش 
از صدور مجوز واردات در نظر گرفته شود.ترکاشوند افزود: باید 
قبل از هر تصمیمی ملاحظات لازم برای تولید کنندگان رعایت 
شود در حالیکه صادر کننده تخم مرغ هستیم مجوز واردات 
سبب ورود سوء استفاده کنندگان در این شرایط می شود.وی 
تاکید کرد: با توجه به مسئولیت اتحادیه در تنظیم بازار تخم مرغ 
ضروری است حتی اگر نیاز به واردات باشد قطعاً این اقدام باید 
از سوی اتحادیه انجام شود و مسئولان باید با ما هماهنگ باشند 

خللی در تولید داخل ایجاد نشود.

معاون وزیر راه ؛

طراحی پلاسکوی جدیدبه مسابقه گذاشته می شود
مدیرعامل اتحادیه مرکزی مرغداران:

نیازی به واردات تخم مرغ نیست 
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برای پرداخت بدهی ها در حال رایزنی هستیم

طاهری:  مشخص نیست ۷ میلیارد پول
 بلیت فروشی ما کجاست

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس می گوید این باشگاه باید به یک مربی پول بدهی بدهد 
که یک روز هم برای پرسپولیس کار نکرده است.

علی اکبر طاهری پس از برتری 3 بر صفر پرسپولیس مقابل نفت تهران اظهار داشت: 
بردیم و دل هواداران شاد شد. امیدواریم این بردها به خصوص در صحنه های آسیایی 

ادامه داشته باشد.
وی در پاسخ به این سؤال که آیا مشکل بدهی های پرسپولیس که شنیده شده در 
صورت عدم پرداخت باعث محرومیت این تیم از آسیا می شود، حل شدنی است یا نه، 
گفت: همه رقمه این موضوع را دنبال می کنیم. از هواداران هم خیلی تشکر می کنیم که 
خیلی لطف کردند، اما رقم بدهی ها خیلی بالاست و بدهی های زیادی داریم. از مسئولان 
بالادستی این موضوع را پیگیری می کنیم، اما در این زمینه هم مشکلاتی در میان است، 
چون باشگاه پرسپولیس دولتی است. در حال رایزنی هستیم تا به تعهدات عمل کنیم 

که مشکلی برای باشگاه به وجود نیاید.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس درباره اینکه آیا در جلسه ای که با مسعود سلطانی فر 
داشت از وزارت ورزش و جوانان هم کمکی خواسته یا نه، خاطرنشان کرد: در جلسه ای 
که داشتیم خیلی صحبت ها کردیم و مسائل زیادی هم مطرح شد. هم مسائل باشگاه، 
هیئت مدیره و کارهای اجرایی و یکی از مسائل هم بدهی ها بود. دائم در حال فکر کردن 

هستیم و با وزیر هم صحبت می کنیم.
طاهری در واکنش به این مسئله که آیا برای پرداخت پاداش به بازیکنان برای بردها 
برنامه ای دارند یا نه، گفت: یک فرمول داریم و با برانکو فرمولی را دیده ایم که طبق آن 

عمل می کنیم.
وی در خصوص اینکه بازیکنان پرسپولیس چند روز پیش اعتراض مشترکی در 
شبکه های اجتماعی در خصوص مسائل مالی داشتند و گویا این مسئله هم مربوط 
به پاداش های فصل گذشته است، اظهار داشت: خیر، این مشکل برای پاداش های 
نیست. مربوط به تعهداتی است که برای مقام هایی که به دست می آید یا صعود در 
مراحل مختلف آسیا به قرارداد بازیکنان اضافه می شود. نتوانستیم به این تعهدات عمل 
کنیم و دلیلش هم همین بدهی ها و جرایمی است که برای باشگاه در نظر گرفته 
می شود. در حالی که می توانیم این رقم بالا را به پیکره تیم تزریق کنیم و حتی می توانیم 

سرمایه گذاری کنیم، اما اکنون باید بابت یک بدهی بدهیم که از قبل ایجاد شده است.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس افزود: دادن این بدهی ها بسیار سخت است، چون مثلًا 
ما اکنون باید به یک مربی پول بدهیم که حتی یک روز هم برای ما کار نکرده است. 
خیلی سخت است و به جای پرداخت این منابع به بازیکنان، باید بدهی ها را بدهیم. البته 
تلاش می کنیم علاوه بر این بخش، به بازیکنان هم پرداختی داشته باشیم. این بردهایی 
هم که به دست می آید به سادگی نیست و زحمات کادرفنی، سرپرستی، پزشکی و خود 
بازیکنان است که این بردها را رقم می زند. زحمات زیادی است و بازیکنان یک یا دو 
بخش در روز تمرین می کنند. مسابقات لیگ هم سال به سال فشرده تر می شود و به 
نظرم حق بچه هاست که توجه بیشتر به آنها شود. اگر بتوانیم از این بخش سخت عبور 

کنیم، شرایط هم بهتر خواهد شد.
طاهری در پاسخ به این سؤال که آیا باشگاه پرسپولیس از سازمان لیگ و فدراسیون 
فوتبال هم منبع درآمدی دارد یا نه و آیا این باشگاه پول تبلیغات محیطی را گرفته 
است یا نه، گفت: خدا پدر و مادر شما خبرنگاران را بیامرزد و امیدوارم این سؤال ها را از 
مسئولان بپرسید. سال گذشته یک جدولی را مقابل ما گذاشتند که بیش از 900 هزار 
نفر تماشاگر داشتیم و این حدود یک میلیون نفر، میانگین 10 هزار تومان هم پرداخت 
کرده باشند، 10 میلیارد می شود، اما می گویند 35 درصد مربوط به شرکت است. با این 
حال 6، 7 میلیارد تومان هم باقی می ماند، اما این پول کجاست؟ 9 میلیون تومان به ما 

پرداخت کرده اند.

هاشم بیک زاده:

بدشانسی دست از سر من برنمی دارد
هافبک تیم فوتبال نفت تهران گفت: متاسفانه دوباره مصدوم شدم و بدشانسی از من 

دست برنمی دارد.
هاشم بیک زاده پس از شکست سه بر صفر تیمش برابر پرسپولیس تهران در ورزشگاه 
تختی گفت: بازی خوبی انجام دادیم. تیم ما تمریناتش را دیر شروع کرد و هنوز بازیکنان 
به شرایط ایده آل نرسیده اند اما در نیمه اول بازی قابل قبولی از خود ارائه دادیم اما نیمه 
دوم را بد شروع کردیم  و یک گل زودهنگام دریافت کردیم و با توجه به اینکه هنوز از 
لحاظ بدنی آمادگی کامل نداریم. بازی را از دست دادیم و دو گل دیگر دریافت کردیم 
البته چند موقعیت هم داشتیم که با بدشانسی از دست دادیم. بیک زاده در خصوص 
مصدومیتش در اواسط نیمه دوم گفت: باز هم بدشانس بودم و مصدوم شدم اما امیدوارم 
مشکل خاصی نباشد و بتوانم به تمریناتم ادامه دهم و برای نفت بازی کنم. هافبک نفت 
تهران در پایان خاطرنشان کرد: مطمئن هستم شرایط نفت اینطور نخواهد ماند ما از 
تعطیلات 20 روزه استفاده کامل خواهیم کرد و در هفته های آتی نتایج قابل قبولی 

کسب می کنیم.

 ـسایپا 2؛ اس خوزستان 1 

 شکار ماهی صبور در کارون
سایپا با گل های عباس زاده و قلی زاده روی دو اشتباه باورنکردنی مدافعان حریف 3 

امتیاز این دیدار را هم به خود اختصاص داد تا در رده دوم جدول قرار بگیرد.
برای سایپا محمد عباس زاده )56( و علی قلی زاده )59( گل زدند و تک گل استقلال 
خوزستان را هم رضا کرملاچعب )80( به ثمر رساند. سایپا با این پیروزی 7 امتیازی شد 

و در رده دوم لیگ برتر قرار گرفت.

گسترش 1 - سپیدرود 0؛ 

سومین باخت پیاپی سپیدرود 
دیدار دو تیم بدون امتیاز لیگ برتر در نهایت با پیروزی گسترش فولادی ها به پایان 

رسید تا این تیم به اولین سه امتیاز خود در لیگ هفدهم دست پیدا کند.
 بازی تیم های سپیدرود و گسترش فولاد در حالی آغاز شد که دو تیم در دو بازی 
ابتدایی موفق به کسب امتیاز نشده بودند و سه امتیاز این بازی برای شان اهمیت ویژه ای 
داشت، علیرغم موقعیت هایی که  سپیدرودی ها در این بازی داشتند در نهایت گسترش 

فولاد موفق شد اولین برد خود را به دست بیاورد.

در مسابقات کاراته آسیایی هندوستان صورت گرفت

کسب مدال طلای آسیا توسط جهادگر قمی
»محمد محسنی« جهادگر قمی موفق به کسب مدال طلای مسابقات آسیایی کاراته 

در کشور هندوستان شد.
به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان قم، در این دوره از مسابقات 
3 هزار و 500 شرکت کننده از 15 کشور جهان حضور داشتند که جهادگر قمی موفق 

به کسب مدال طلای بزرگسالان در وزن 75 کیلوگرم شد. 
»محمد محسنی« همچنین به عنوان یکی از دو داور اعزامی از ایران و نماینده سبک 
شیتوریو شوکوکای یونیون استان قم در این مسابقات بود.گفتنی است، محمد محسنی 
متولد 62 می باشد که از سال 65 ورزش ژیمناستیک را شروع کرده است. او از سال 68 
وارد ورزش کاراته شده و در حال حاضر دارای کمربند مشکی دان 6 از دانشگاه جهانی 
کاراته و ژاپن و دان 5 فدراسیون کاراته جمهوری اسلامی ایران است. »محسنی« دارای 
مدرک مربیگری درجه یک ملی و چندین مربیگری آسیایی و جهانی کاراته می باشد. 
این جهادگر قمی بیش از 10 عنوان قهرمانی آسیایی و 4 مدال طلای مسابقات جهانی 
را در کارنامه خود دارد. وی در حال حاضر مشغول تدریس در آکادمی ققنوس در استان 

قم می باشد. او دارای دکترای تربیت بدنی از دانشگاه آکسفورد انگلیس است. 

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس به شاگردانش گوشزد کرده بود که بازی امشب برابر 
نفت تهران با دیدار دو تیم در سوپرجام فوتبال ایران متفاوت است.

برانکو ایوانکوویچ پس از پیروزی 3 بر صفر تیمش مقابل نفت تهران اظهار داشت: 
مطالبی که در خصوص آن به بازیکنانم هشدار داده بودم، این بود که این بازی با دیدار 

سوپرجام متفاوت است.
می خواهیم در هر بازی پیروز شویم

وی افزود: خیلی تلاش و دقت برای این بازی می خواستیم و برای برد هم به میدان 
آمده بودیم. نه اینکه تیم نفت ضعیف باشد، بلکه تیم ما پرسپولیس است. نه در وظیفه، 
بلکه در روح ما این است که هر بازی را ببریم. می دانیم که کار راحت و ساده نخواهد 

بود و همه تیم ها سعی می کنند بسیار ورزشی مقابل ما پیروز شوند.
گل های زودهنگام نیمه دوم تعیین کننده بود

بازیکنانم  نشان کرد: تلاش  پرسپولیس همچنین خاطر  فوتبال  تیم  سرمربی 
در نیمه اول تبدیل به گل نشد، اما خیلی زود در نیمه دوم به گل رسیدیم که 
تعیین کننده بود. همچنین بازیکنانم در نیمه دوم تفکرات شان را تغییر داده و 
مطمئن تر بازی کردند. سپس از طریق پاسکاری به موقعیت های خطرناک و حتی 
به گل رسیدند. بازیکنان ما تا به اینجا در طول مسابقات خوب عمل کرده اند. فولاد 
که تیم خوبی بود و ما را اذیت کرد و می توان بگویم بازی با آن دربی کوچکی بود، 

شکست دادیم. دربی اصلی ما هم مقابل تراکتورسازی بود که توانستیم به سختی 
از سد این تیم بگذریم و امروز هم دربی دیگری با نفت داشتیم که قهرمان جام 
حذفی است. ما بازی های مهمی را بردیم و چیزی که ما را خوشحال کرد، این بود 
که هواداران زیادی از دقیقه یک ما را تشویق کردند و با نوع بازی و بردی که کسب 

کردیم، شادی خوبی را به هواداران هدیه دادیم.
از طارمی انتظار داریم که بازهم آقای گل شود

برانکو در خصوص اینکه پرسپولیس دو نیمه متفاوت داشت و آیا به مهدی طارمی 
هشدار داده بود که پایش به گلزنی باز شد، اظهار داشت: من عرض کردم که دو نیمه 
بازی متفاوت بود و در نیمه اول بیشتر مستقیم و روی توپ های بلند کار کردیم. از 
مهدی طارمی هم انتظار داریم که بتواند مقام فصل گذشته اش )آقایی گلی( را تکرار 

کند و خوب عمل کند.
واکنش برانکو به ناراحتی منشا پس از پایان بازی

وی در واکنش به عصبانیت منشا پس از پایان بازی و صحبت های تند او با ایگور 
پانادیچ، خاطرنشان کرد: من فکر می کنم صحبت کردن بازیکن با مربی ممنوع نیست، 
به خصوص پس از برد، اما صحبت هایی که ما با بازیکنان مان می کنیم بین خودمان 
است. چه صحبت هایی که در رختکن می شود و چه سایر صحبت ها، درون تیمی 

است.

 برانکو: گفته بودم دیدار ما برابر نفت با سوپرجام متفاوت است
 از طارمی انتظار داریم که بازهم آقای گل شود

پرسپولیس با درخشش مهدی طارمی در سومین هفته 
لیگ برتر مقابل نفت تهران به پیروزی دست یافت.

هفته سوم رقابت های فوتبال لیگ برتر باشگاه های کشور از 
ساعت 20:45 )پنجشنبه شب( با برگزاری دیدار تیم های نفت 
و پرسپولیس در ورزشگاه تختی پیگیری شد که این دیدار با 
برتری 3 بر صفر پرسپولیس خاتمه یافت. مهدی طارمی )46 
و 88( و فرشاد احمدزاده )60( برای پرسپولیس گلزنی کردند. 
با این پیروزی به سومین برد متوالی شان  شاگردان برانکو 
دست یافتند و با 9 امتیاز به صدرنشینی خود تداوم بخشیدند.

نفت در این دیدار با ترکیب میلاد فراهانی، احمد آل  نعمه، 
امیرکامدار،  احمد  کرامت،  عزت  علیرضا  محمدزاده،  فرید 
محسن بنگر، علی زینالی، عیس آل کثیر، هاشم بیک زاده 
)حسین جعفری - 81(، مجتبی حق دوست )سیدحسین 
حسینی - 53( و فرشاد هاشمی )سامان آقازمانی - 72( به 

میدان رفت.
علیرضا بیرانوند، صادق محرمی، شجاع خلیل زاده، محمد 
انصاری، حسین ماهینی، کمال کامیابی نیا، فرشاد احمدزاده، 
محسن مسلمان، وحید امیری )سیامک نعمتی - 85(، علی 
علیپور )گادوین منشا - 70(  و مهدی طارمی )حمیدرضا 
این دیدار  بازیکن پرسپولیس در  یازده  طاهرخانی - 90(؛ 

بودند.
علیرضا فغانی، داور بازی نفت تهران - پرسپولیس در این 
دیدار به محسن مسلمان و مهدی طارمی کارت زرد نشان داد.

نیمه نخست:
دقیقه 2: سانتر وحید امیری از جناح راست خط دفاعی نفت 
تهران با قطع توپ مهدی طارمی همراه شد، اما ضربه این 

بازیکن به دروازه نفت نرسید.
دقیقه 8: ارسال بازیکنان پرسپولیس از جناح راست با استپ 
سینه امیری برای طارمی در محوطه جریمه همراه شد که 
ضربه مهاجم سرخپوشان با برخورد به مدافعان نفت به جایی 

نرسید.
دقیقه 14: ضربه ایستگاهی حسین ماهینی با اختلاف از 

بالای دروازه نفت به بیرون رفت.
دقیقه 18: ضربه خطای بازیکن پرسپولیس با ارسال محسن 
مسلمان همراه شد که مدافعان نفت توپ را در آستانه دروازه 

به کرنر فرستادند.
دقیقه 22: حرکات پا به توپ عیسی آل کثیر، ضربه این 

بازیکن در محوطه جریمه پرسپولیس را به دنبال داشت که با 
اختلاف از بالای دروازه بیرانوند به بیرون رفت.

دقیقه 25: سانتر مجتبی حق دوست از جناح راست خط 
جریمه  محوطه  در  آل کثیر  استپ  با  پرسپولیس  دفاعی 
پرسپولیس به علی زینالی رسید که این بازیکن با پاس رو 
به جلو مجدداً آل کثیر را صاحب موقعیت تک  به تک کرد 
که ضربه این بازیکن با واکنش خوب بیرانوند راهی کرنر شد.

دقیقه 28: ارسال محسن مسلمان از روی ضربه ایستگاهی 
در پشت مدافعان نفت به مهدی طارمی رسید که ضربه نوک 
پای این بازیکن از داخل محوطه شش قدم با اختلاف از بالای 
دروازه به بیرون رفت. طارمی در حالتی نامتعادل به توپ ضربه 

زد.
دقیقه 31: پاس رو به جلوی فرشاد احمدزاده، فرار مهدی 
طارمی از مدافعان نفت را به دنبال داشت، اما تعلل مهاجم 
پرسپولیس باعث تنگ شدن زاویه او شد و در نهایت ضربه این 
بازیکن  از کنج محوطه جریمه با دخالت فراهانی از محوطه 

جریمه دور شد.
دقیقه 34: سانتر زمینی محسن مسلمان در حالت نامتعادل 
در داخل محوطه جریمه نفت به مهدی طارمی رسید که 
ضربه در عرض این بازیکن در تیر دوم به فرشاد احمدزاده 
رسید، اما ضربه وی در حالتی نامتعادل از کنار دروازه خالی 

نفت به بیرون رفت.

دقیقه 37: تکل احمد امیرکامدار روی پای محسن مسلمان 
با واکنش هافبک پرسپولیس به این بازیکن مواجه شد که 
علیرضا فغانی با کارت زرد مسلمان را جریمه کرد. در این 

صحنه دقایقی بین بازیکنان دو تیم درگیری پیش آمد. 
دقیقه 39: سانتر رو به جلوی وحید امیری از جناح راست 
خط دفاعی نفت با ضربه بی دقت مهدی طارمی از کنار دروازه 
به بیرون رفت. در این صحنه هاشم بیک زاده برای مهاجم 

پرسپولیس ایجاد مزاحمت کرده بود.
دقیقه 42: کرنر محسن مسلمان از سمت راست خط دفاعی 
نفت با ضربه سر مدافعان نفت در تیر دوم به شجاع خلیل زاده 

رسید که ضربه این بازیکن از کنار دروازه به بیرون رفت.
نیمه دوم:

دقیقه 46: پاس در عمق محسن مسلمان به مهدی طارمی 
رسید که ضربه مهاجم سرخپوشان برخلاف جهت حرکت 

میلاد فراهانی وارد دروازه شد.
دقیقه 50: پاس در عمق مهدی طارمی به علی علیپور رسید 
و در حالی که دروازه بان نفت از دروازه خروج شده بود، ضربه 

علیپور از کنار دروازه به بیرون رفت.
دقیقه 56: ارسال بیک زاده از جناح چپ با ضربه سر بازیکنان 
نفت به شکلی خطرناک از مقابل دروازه پرسپولیس بیرون 

رفت.
دقیقه 60: پاس خوب مهدی طارمی به فرشاد احمدزاده؛ 
این بازیکن را در موقعیت تک به تک با میلاد فراهانی قرار داد 
و هافبک پرسپولیس با ضربه ای دقیق گل دوم پرسپولیس را 

وارد دروازه نفت کرد. 
دقیقه 64: اشتباه علیرضا عزت کرامت در دفع توپ با سر 
در پشت محوطه جریمه نفت، توپ خوبی را در اختیار وحید 
امیری قرار داد که ضربه زیبای سرضرب این بازیکن با اختلاف 

کم از بالای دروازه به بیرون رفت.
دقیقه 84: ضربه حسین جعفری از داخل محوطه جریمه 

پرسپولیس با اختلاف از بالای دروازه به بیرون رفت.
دقیقه 88: پاس در عرض سیامک نعمتی با شوت زمینی و 
زیبای مهدی طارمی از قوس محوطه جریمه نفت تهران در 
کنج دروازه میلاد فراهانی قرار گرفت تا پرسپولیس به گل 

سوم دست یابد.
پرسپولیس با تکرار نتیجه سوپرجام فوتبال ایران 9 امتیازی 

شد و به صدر جدول رده بندی لیگ برتر صعود کرد.

 تداوم پیروزی های پرسپولیس با تکرار نتیجه سوپر جام

شبِ درخشانِ طارمی

عثمان دمبله، ستاره 20 ساله فرانسوی بروسیا دورتموند امروز صبح از حضور در تمرینات تیمش سر باز زد تا موجی از 
امیدواری در میان مدیران بارسا ایجاد شود.

دمبله هفته هاست که مورد توجه بارسلونا قرار دارد و به خصوص پس از جدایی غیرمنتظره نیمار، شدت علاقه بارسا 
به وی افزایش نیز یافته است.

تیمی سه نفره از مدیران بارسا دو روز پیش در هتل شرایتون دوسلدورف با دورتموند وارد مذاکره شد اما گفت و گوی 
بین مدیران دو باشگاه نتیجه ای نداشت چرا که باشگاه آلمانی برای فروش ستاره فرانسوی خود رقمی نزدیک به 150 

میلیون یورو طلب کرده است.
بارسلونا به هیچ عنوان قصد ندارد چنین رقمی را برای جذب دمبله هزینه کند؛ به خصوص 
وقتی بدانیم که این بازیکن سال گذشته تنها با 15 میلیون یورو از رن به دورتموند پیوسته 

بود.
 طبق ادعای لوپاریزین، بارسلونا تنها حاضر است 130 میلیون یورو برای جذب دمبله به 
دورتموند بپردازد. دمبله روز گذشته در مراسم عکس تیمی دورتموند نیز گوشه گیر و عصبانی 

نشان می داد و حاضر نشد با هیچ یک از هم تیمی هایش حرف بزند.
بسیاری معتقدند که او از دست مسئولان دورتموند دلخور است چرا که با درخواست بالایشان 

سبب شده اند مسیر برای پیوستنش به بارسا ناهموار شود.
حتی موندودپورتیوو و سپس رادیو راک 1 بارسلونا ادعا کردند که رئالی ها نیز به دنبال جذب 
دمبله هستند و با استفاده از دوستی بین میاتوویچ و مدیر برنامه های دمبله قصد دارند مانع 

پیوستن او به بارسا شوند.
اینکه  بر  مبنی  آلمان رسید  از  راستا ساعتی پیش خبر جالبی   در همین 
دمبله در تمرین صبح امروز دورتموند حاضر نشده است. پیتر بوش، سرمربی 
دورتموند ضمن تایید این خبر افزود:» هرچه سعی کردیم نتوانستیم دلیل 
غیبت دمبله و اینکه او کجا حضور دارد را بفهمیم. قصد داشتم از او بپرسم 
دلیل غیبتش چه بوده است. واقعا امیدوارم اتفاق بدی برایش نیفتاده 
باشد.«این در حالی است که در بارسلونا از این اقدام دمبله به عنوان 

شورش او علیه باشگاه دورتموند تعبیر کرده اند.
 با این اوصاف به نظر می رسد پرونده جدایی دمبله از دورتموند 
وارد فاز جدیدی شده و باید دید در روزهای آتی چه اتفاقی رخ 

خواهد داد.

همان چیزی که بارسا می خواست

جدایی از دورتموند                              شورش عثمان دمبله برای 

سرمربی تیم فوتبال استقلال خوزستان گفت: بازی دو نیمه 
متفاوت داشت، ما در ابتدا گیج و سردرگم و بی برنامه بازی 

می کردیم.
عبدالله ویسی پس از شکست 2 بر یک تیمش مقابل سایپا 
اظهار داشت: بازی دو نیمه متفاوت داشت. ما در نیمه نخست 

گیج و سردرگم و بی برنامه بازی می کردیم.
وی ادامه داد: نیمه دوم کمی بهتر شدیم و بازی را دست 
گرفتیم. در ادامه 2 گل دریافت کردیم و سپس با 2 تعویض 
تیم را آرایش هجومی دادیم و تلاش کردیم بازی را برگردانیم. 
متأسفانه نتوانستیم از موقعیت های خود استفاده کنیم و بازنده 
از زمین بیرون آمدیم. فوتبال همین است. در 2 بازی قبل 
شانس داشتیم و 4 امتیاز به دست آوردیم. این بار اما شانس 
نداشتیم و بازی را واگذار کردیم. ایراداتی در خط حمله داریم 
که باید آنها را رفع کنیم و انشاءالله در بازی های بعد بهتر کار 

خواهیم کرد.
سرمربی تیم استقلال خوزستان تصریح کرد: بازیکنان تیم با 
تجربه هستند و می توانند تیم را جمع کنند. ما هم می توانیم 
این کار را انجام دهیم چون خودمان تجربه باخت در خانه را 
داریم. متأسفانه تیم ما نمی تواند فرصت گلزنی خلق کند و 
حملات زهرداری که ما انتظار داریم روی دروازه حریفان به 
وجود نمی آوریم. با مهاجمان خارجی که کارشان برای ورود 
به تیم درست شده است بهتر از این می  شویم. جوانان هم باید 
تجربه کسب کنند انشاءالله پس از هفته پنجم تیم را بهتر روانه 

مسابقات خواهیم کرد.
ویسی با ابراز امیدواری به اینکه بتواند نواقص تیمش را در 
روزهای آینده برطرف کند، خاطرنشان کرد: زمانی که تیم به 
گل می رسد طبیعی است که عقب نشینی کند. در نیمه اول 
موقعیت کمتری به حریف دادیم. پس از اینکه گل خوردیم 
برای جبران رفتیم که دفاع ما باز شد و گل بعدی را دریافت 

کردیم.
وی در خصوص صحبت علی دایی که گفته بود ویسی بیشتر 

داور را تحریک می کرد، بیان کرد: قضاوت این صحبت را به 
شما می سپارم.

سرمربی تیم استقلال خوزستان درباره داوری دیدار استقلال 
خوزستان-سایپا با بیان اینکه کارشناسان باید در این باره نظر 
بدهند، اظهار داشت: شاید داوران به نفع تیمی هم اشتباه کنند 
اما به آنها تبریک می گویم و امیدوارم از این بهتر هم بشوند. 
داوران تحت تأثیر نام ها قرار نمی گیرند و این خیلی خوب است.
ویسی در مورد سوال خبرنگاری که گفته بود شما قبل از 
بازی اعلام کرده بودید دایی دوست من است اما او در مراسم 
قبل از بازی شرکت نکرد و با او خوش وبشی نداشتید، تصریح 
کرد: نمی دانم جریان چه بود ما به سراغ نیمکت حریف رفتیم 
اما نبودند. می توانست پس از نماز بیایند اما این اتفاق نیفتاد با 

این حال برای علی دایی احترام قائلم.

سرمربی تیم فوتبال سایپا گفت: یک سری مشکلات داریم که 
باید در طول تمرینات آن را برطرف کنیم، مطمئن باشید خیلی 

بهتر از این می شویم.
علی دایی پس از پیروزی 2 بر یک تیمش در خانه استقلال 
خوزستان اظهار داشت: باید در نیمه نخست بازی را تمام 
می کردیم. یک سری مشکلات داریم که باید در طول تمرینات 
آن را برطرف کنیم. مطمئن باشید خیلی بهتر از این می شویم. 
این کمترین حق ما بود که با کمترین اختلاف گل به برتری 

برسیم.
وی ادامه داد: موقعیت های خوبی به دست آوردیم اما فقط 
توانستیم دو گل بزنیم. تیم استقلال خوزستان بیشتر زیر توپ 
می زد و ما هم به خوبی این روش را کنترل کردیم. به بچه های 
تیمم خسته نباشید می گویم. آنها در این هوای گرم خیلی 

خوب جنگیدند. به بازیکنان جوانم میدان دادم و اعتماد کردم و 
خدا را شکر جواب این اعتماد را هم گرفتم. تا به اینجای کار 40 
تا 50 درصد کار تیمی مان را انجام داده ایم و با توجه به تغییراتی 

که داشته ایم نیاز به زمان داریم تا هماهنگ تر شویم.
سرمربی تیم سایپا تصریح کرد: تیم استقلال خوزستان را 
به خوبی آنالیز کرده و روی نقاط قوت و ضعف این تیم کار 
کرده بودیم. از بازیکنانم خواسته بودم در طول 90 دقیقه به 
هیچ عنوان عقب نکشند و راه های نفوذ حریف را هم کاملًا 

بسته بودیم.
دایی درباره داوری این دیدار نیز خاطرنشان کرد: داور یک 
پنالتی را برای ما نگرفت. کادر فنی استقلال از لحاظ روحی 
و روانی روی داور مسابقه کار می کرد. ما به اندازه 20 درصد 
اعتراضات کادر فنی استقلال خوزستان به داور اعتراض نکردیم. 
بیشتر اعتراضات من هم به علت اعتراضات نیمکت استقلال 

بود.
سرمربی تیم سایپا در مورد داوری بازی گفت: صحنه ای که 
داور به ترابی کارت زرد نشان داد،  قبل از آن کولی بالی خطا 
کرده بود و داور پنالتی ما را نگرفت ولی من سعی کردم نیمکت 
تیمم را آرام کنم. روشنایی روی نیمکت استقلال کارهای 
می کرد که من تاکنون در عمرم فوتبالی ام ندیده ام که خدا را 
شکر امروز دیدم. با تمام این ها من در کل تلاش کردم نیمکتم 

را آرام کنم.
وی در پاسخ به سوال خبرنگاری مبنی بر محرومیت احسان 
حاج صفی و مسعود شجاعی از همراهی تیم ملی به دلیل بازی 
مقابل نماینده رژیم صهیونیستی گفت: شما این سوال را نباید 
از من بپرسید جواب دادن من دردی را دوا نمی کند. باید این 

پرسش را از وزیر بپرسید.
سرمربی تیم سایپا در پاسخ به این پرسش که چرا در ابتدای 
مسابقه در مراسم ابتدایی حضور نداشته است، گفت: وقت نماز 
بود و من مشغول خواندن نماز بودم به همین دلیل نتوانستم در 

آن مراسم شرکت کنم.

ویسی:

 گیج و سردرگم و بی برنامه بازی کردیم
 دایی:

 به جوان هایم اعتماد کردم و نتیجه اش را گرفتم
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عضو مهمی که می تواند دردسرساز شود 

سختی های زندگی با طحال بزرگ! 
طحال در زیر دنده ها و سمت چپ بدن واقع  شده و از یکطرف به کلیه و ازطرف 
دیگر به معده راه دارد. طحال جزوی از دستگاه لنفاوی بدن محسوب می شود و 
وظایف عمده ای مثل تصفیه خون را برعهده دارد و یکی از عضوهای بسیار مهم بدن 
به شمار می رود؛ از همین رو نگاهی به این عضو مهم و عوارض بزرگ شدن آن داریم 

که در ادامه می خوانید. 
 عارضه ای غیرقابل پیشگیری

طحال عضوی 250گرمی و به اندازه مشت بسته انسان بوده که جزو دستگاه لنفاوی 
است و زیر قفسه سینه و سمت چپ بدن قرار گرفته است. این عضو کوچک و نرم 
در دوران جنینی، وظیفه خون سازی را به عهده دارد؛ اما پیش از تولد نوزاد، این 
وظیفه مهم را به مغز استخوان واگذار می کند و پس  از آن تصفیه خون و نیز تقویت 
سیستم ایمنی را با نگهداری از گلبول های سالم قرمز و سفید و پلاکت خون به عهده 
می گیرد. این عضو تحت تأثیر عوامل میکروبی و ویروسی یا برخی نارسایی های 
کبدی، بزرگ و دچار بیماری می شود. بزرگ شدن طحال یکی از مشکلاتی است که 

می تواند فرد مبتلا را با مشکلات جدی روبه رو کند.
دکتر بابک بهار فوق تخصص خون و سرطان، در این خصوص می گوید: بزرگ 
به  بلکه درمان و کنترل آن  نیست،  قابل پیشگیری  به خودی خود  شدن طحال 
درمان بیماری های زمینه ای عامل بروز این بیماری بازمی گردد. بزرگی طحال در 
برخی موارد ازطریق معاینه کلینیکی ازسوی متخصص به علت قابل لمس بودن یک 
برجستگی در زیر دنده های سمت چپ بدن قابل تشخیص است؛ اما گاهی اوقات 

پزشک فقط با گرفتن شرح حال و انجام معاینه، به این عارضه مشکوک می شود.
دکتر بهار می افزاید: گرچه تشخیص این بیماری ازطریق آزمایش خون و شمارش 
تعداد گلبول های قرمز و سفید و پلاکت ها ممکن است، ولی هیچ روشی برای 

تشخیص بزرگ شدن طحال از سونوگرافی دقیق تر نیست.
دلیل بزرگ شدن طحال

متأسفانه باید گفت که این بیماری به خودی خود قابل پیشگیری نیست، زیرا 
بیماری های زمینه ای سبب بروز آن می شود. اگر بیماری های مسبب آن را بشناسیم 
و از آن ها دوری  کنیم، می توانیم از بزرگ شدن طحال پیشگیری کنیم. وقتی صحبت 
از درمان بزرگی طحال می شود، ذهن متخصصان معطوف به درمان بیماری ها و علل 
ثانویه ای می شود که به بزرگی طحال منجر شده است. بزرگ شدن طحال بیشتر 
علل عفونی، ویروسی و باکتریایی دارد و در درجه دوم به اشکالات جریان خون و 
نارسایی های کبدی مربوط می شود؛ یعنی اگر کبد دچار مشکل و التهاب بشود، به 
طحال فشار می آورد. در برخی موارد، بیماری هایی چون روماتیسم و برخی از انواع 
تالاسمی و حتی در مواردی تومورهای طحال نیز به بزرگ شدن آن منجر می شود. 
بزرگی طحال منجر شود، عفونت های ویروسی  به  از عفونت هایی که می تواند 
مانند مونونوکلئوز)یکی از بیماری های مسری ویروسی در دستگاه تنفس، کبد و 
دستگاه لنفاوی است که بیشتر نوجوانان را درگیر می کند(، عفونت های باکتریایی 
مانند سیفلیس یا عفونت لایه داخلی قلب و عفونت های انگلی مانند مالاریا است. 
همچنین بیماری هایی چون سیروز و سایر بیماری های کبدی، برخی انواع کم خونی 
و سرطان های خون و نیز بروز فشارخون در رگ طحال یا کبد نیز می تواند بزرگی 

طحال را به دنبال داشته باشد.
 پیشگیری

کارشناسان به افرادی که دچار مشکل بزرگ شدن طحال هستند، توصیه می کنند 
علاوه بر رعایت رژیم غذایی سالم، به طور روزانه ورزش کنند؛ زیرا این کار باعث بهبود 
گردش خون و کمک به سلامت طحال می شود. کارشناسان طب سنتی اعتقاد دارند 
مصرف برخی مواد غذایی به ویژه خوراکی های با طبع سرد، شور و ترش می تواند 
سبب بزرگ شدن طحال و درنهایت آسیب دیدن کبد شود. عفونت های باکتریایی، 
ویروس ها، انگل، استفاده از موادمخدر، رژیم غذایی سرشار از خوراکی های فست فود، 
تماس با مواد شیمیایی، مواد نگهدارنده، آفت کش ها، ابتلا به برخی سرطان ها، 
بیماری سیروز کبدی، اختلالات سیستم لنفاوی، واکنش های خود ایمنی مانند 
آرتریت، ضربه های فیزیکی به طحال، داشتن زخم سالک، ابتلا به مالاریا و مواردی 

از این  دست که عوامل جدید برای بزرگ شدن طحال هستند.
 بدون طحال می توان زندگی کرد؟

نکته مهم در درمان بزرگی طحال، آن است که بسیاری از افراد می توانند فقط 
با درمان علل و بیماری های ثانویه ای که به بزرگی طحال منجر شده است، اصلاح 
الگوی فعالیت شان و نیز مراقبت از ابتلا به بیماری های عفونی به درمان مؤثر این 
مشکل دست یابند و برخی دیگر نیز باید تن به جراحی بدهند. دکتر بهار با تأکید 
بر اینکه افرادی که دچار بزرگ شدن طحال شده اند، باید از ورزش حرفه ای و شدید 
اجتناب کنند، می گوید: اگر بزرگ شدن طحال تشخیص داده شود، ابتدا پزشک به 
درمان بیماری های مرتبط با این عارضه و در مرحله آخر، روش جراحی فکر می کند. 
البته هر فردی می تواند بدون طحال به زندگی خود ادامه دهد، اما از آنجا که این گونه 
افراد بیشتر درمعرض ابتلا به انواع عفونت ها قرار دارند، باید پیش از عمل جراحی به 

آن ها واکسن ذات الریه چند ظرفیتی طبق دستورالعمل خاصی تزریق شود.

افـراد مبتلا به میگرن بـخوانند 
اگر به میگرن مبتلا هستید و نمی دانیدچه غذاهایی به بهبود میگرن شما کمک 

می کند و چه غذاهایی برایتان مضر است، این مقاله را از دست ندهید. 
 در افرادی که مستعد میگرن هستند، یکسری غذاها وجود دارند که اغلب سبب 
تحریک سردرد می شوند. معمولا سردردهای میگرنی شامل یکسری واکنش در 
عروق خونی و سیستم اعصاب بدن است. افرادی که یکی از وعده های غذایی مثل 
صبحانه یا ناهار را به بهانه مشغله  کاری حذف می کنند یا دو وعده را یکی می کنند 
و فواصل طولانی مدت گرسنه می مانند و نظم غذایی ندارند، بیشتر درمعرض 
حمله های میگرنی قرار می گیرند. رژیم های غذایی سرخود و غیراصولی مثل حذف 
نان و برنج، میان وعده ها و وعده های اصلی برای لاغرشدن هم برای این بیماران 
بیشتر صدمه زننده است، چون آن ها را دچار نوعی استرس تغذیه ای و گرسنگی 
می کند که قطعا در بروز مکرر دردهای میگرنی نقش دارد. غذاهایی که مصرف آن ها 
برای میگرن بی خطر است، عبارت هستند از برنج به ویژه برنج قهوه ای، سبزی های 
برگ سبز پخته مانند بروکلی، اسفناج و...، سبزی های پخته با رنگ زرد پُررنگ یا 
مایل به نارنجی مانند هویج یا سیب زمینی شیرین پخته، سبزی های پخته  زردرنگ 
مانند کدوی تابستانی، مصرف میوه های پخته یا خشک شده مثل گیلاس، گلابی، 
آلوها و...)به غیراز میوه های خانواده  مرکبات، سیب، موز، هلو یا توت فرنگی(، آب)اعم 
از آب ساده یا کربناته(؛ ولی سایر نوشیدنی ها)حتی چای گیاهی( می توانند محرک 
سردرد باشند. معمولا مصرف مقادیر متعادل از نمک، وانیل و دیگر چاشنی های 

گیاهی در بیماری میگرن محرک سردرد نیستند.
  شیر نه، کلسیم آری!

لاکتوز موجود در شیر برای بعضی ها آلرژن است و ممکن است باعث تشدید 
میگرن شود. البته میزان لاکتوز در ماست و کشک، به خاطر تخمیر کمتر است 
و در شیر بیشتر است؛ اما در مورد پنیر که یکی از معروف ترین تشدیدکننده های 
میگرن است، این تأثیر به دلیل لاکتوز آن نیست، بلکه بیشتر مربوط به هیستامین 
موجود در آن است. این ماده آلرژی زا بیشتر در پنیر کهنه وجود دارد. باتوجه به 
اینکه کلسیم برای میگرن خوب است، لازم است بدانیم که قرار نیست همه افراد 
مبتلا به میگرن به لبنیات حساس باشند؛ ولی اگر خوردن شیر و باقی فرآورده های 
لبنی باعث سردرد در آن ها شد، می توانند طبق تجویز پزشک یا متخصص تغذیه از 

مکمل های کلسیم استفاده کنند.
  از میوه و سبزی غافل نشوید

مصرف انواع سبزی ها به این بیماران در حفظ سلامت کلی و حتی آرامش کمک 
می کند و باید آن را در برنامه غذایی شان بگنجانند و به جز مرکبات که در برخی 
مبتلایان می تواند محرک باشد، باید سه تا پنج وعده میوه در روز مصرف کنند. 

کنترل وزن هم در این بیماران تأثیر خوبی دارد.
  امگا3 می تواند بسیار مؤثر باشد

خیلی از مطالعه ها، اثر بسیار مثبت و مفید اسیدهای چرب امگا3 را در کنترل 
حمله ها و بهبود کسانی که میگرن دارند، ثابت کرده است. اسیدهای چرب امگا3 در 
انواع روغن های گیاهی مثل روغن دانه سویا و دانه های روغنی مثل گردو وجود دارد، 

ولی بهترین منبع غنی آن ماهی های 
چرب مثل ماهی سالمون است. در 
می  توان  مکمل  یاری  با  هم  مواردی 
این اسیدهای چرب را به بیمار رساند؛ 
ولی دوز مکمل، مدت مصرف، نوع آن 
و حتی برند آن اهمیت دارد و حتما 
باید با نظر و توصیه پزشک مصرف 
شود. به گفته این متخصص تغذیه، 
اگر بیماری به نکته های تغذیه ای لازم 
توجه و داروهای تجویزشده را مصرف 
کند، بی شک مشکلاتش بسیار کمتر 
البته مدیریت استرس  خواهد شد. 
کسب  باید  که  است  مهارتی  هم 

کنند.

علمی و سلامت 
شنبه -بیست ویکم مردادماه ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4348

خس خس سینه کودکان نشانه چیست؟
یک فوق تخصص آلرژی و ایمونولوژی  گفت :علت خس خس سینه در دوره 

شیرخوارگی بسیار متنوع است که شایع ترین آن، عفونت های ویروسی است.
دکتر لیدا عطارد درباره خس خس سینه در دوره شیرخوارگی گفت: شمار 
بسیاری از شیرخواران ما به خس خس سینه مبتلا می شوند و خانواده ها را این 
مسأله نگران می کند که کودکشان مبتلا به آسم یا بیماری های جدی دیگری 
باشد. وی با بیان اینکه علل خس خس سینه در دوره شیرخوارگی بسیار متنوع 
است، افزود: شایع ترین آن عفونت های ویروسی است که در فصل سرما شایع است.
 علاوه بر آن، موارد دیگری هم می تواند ایجاد خس خس سینه کند، از جمله 
وجود مشکلات فیزیولوژیکی دستگاه گوارش شیرخوارانی که مبتلا به ریفلاکس 

معده هستند و خس خس سینه در این گروه از شیرخواران، بسیار شایع است.
این فوق تخصص آلرژی و ایمونولوژی ادامه داد: علت دیگر، ابتلا به بیماری های 
قلبی است به خصوص مواردی که خیلی شدید نیست و با مراجعه به پزشک برای 

یافتن علت خس خس سینه، تشخیص داده می شود.
وی در خصوص تشخیص آسم و آسیبهای تنفسی در کودکان زیر یکسال بیان 
کرد: اینکه بتوانیم آسم یا آسیب های تنفسی در نوزادان و شیرخواران زیر یک 
ساله را به درستی تشخیص دهیم، تردید است مگر شواهد بسیار جدی و قوی در 
دست باشد.عطارد در پایان اظهارداشت: بنابراین خانواده ها با مراجعه به پزشکشان 
می توانند به علت خس خس سینه فرزندشان آگاه شوند و برای درمان آن اقدام 

کنند.

ارتباط نوسانات فشارخون
 با ریسک زوال عقل فشارخون

تحقیق جدید نشان می دهد نوسانات فشارخون ممکن است فرد را در معرض 
ریسک بالای زوال عقل یا بیماری آلزایمر قرار دهد.

فشارخون  که  افرادی  دریافتند  کیوشو  دانشگاه  محققان  مهر،  گزارش  به 
سیستولیک شان )عدد بالا( هر روز در نوسان است در مقایسه با افراد دارای 
فشارخون ثابت تر، بیش از دو برابر در معرض ابتلا به انواع زوال عقل یا بیماری 

های آلزایمر قرار دارند.
همچنین این مطالعه نشان داد این گروه از افراد حدود سه برابر بیشتر در معرض 
ابتلا به »دمانس عروقی«، به دلیل سخت شدگی عروق خونی، قرار دارند. دمانس 

عروقی شایع ترین نوع زوال عقل بعد از آلزایمر است.
دکتر تامویکی اوهارا، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »یافته های 
اصلی ما نشان می دهند افزایش روز به روز تغییرات فشارخون، فاکتور پرخطر مهمی 
در ابتلا به انواع زوال عقل و بیماری آلزایمر است.«با این حال وی تاکید می کند که 
این مطالعه اثبات نمی کند که نوسانات فشارخون موجب زوال عقل می شود، بلکه 

تنها ارتباط این دو را نشان می دهد.
به گفته وی، تثبیت فشارخون ممکن است به پیشگیری از زوال عقل کمک کند 

چراکه بدین ترتیب عروق خونی مغز سالم می مانند.

جانبی  عوارض  و  با خطرات  توانند  می  داروهای مسکن 
بسیاری همراه باشند. خطر این عوارض جانبی در افرادی که 
روزانه و به مدت طولانی از این داروها استفاده می کنند و 
همچنین برای آنهایی که داروهای تجویزی مصرف می کنند، 

بالاتر است.
اگر نگاهی به جعبه کمک های اولیه یا محل نگهداری 
داروهای خود بیندازید، احتمالا حداقل یک نوع داروی مسکن 
بی نیاز از نسخه پزشک در آن یافت می شود. این داروها 
سریع ترین راه برای تسکین درد محسوب می شوند، این گونه 

نیست؟ اما آیا آنها بهترین راه حل هستند؟ 
پر استفاده ترین مسکن های بی نیاز از نسخه پزشک داروهای 
ضد التهابی غیر استروئیدی )NSAIDs(، مانند ایبوپروفن و 
ناپروکسن، به همراه استامینوفن، یک داروی ضد درد که برای 

تسکین درد یا کاهش تب استفاده می شود، هستند. 
همانند بسیاری افراد دیگر، شما نیز هنگامی که دچار سردرد 
یا کمردرد شده اید، احتمالا در مصرف این قبیل مسکن ها 
تامل نمی کنید. از آنجایی که این داروها تسکین سریع درد را 
در پی دارند و افراد بسیاری از آنها استفاده می کنند، احتمالا 

فکر می کنید که داروهایی کامل امن هستند. 
اما در واقعیت، داروهای مسکن می توانند با خطرات و عوارض 
جانبی بسیاری همراه باشند. خطر این عوارض جانبی در افرادی 
که روزانه و به مدت طولانی از این داروها استفاده می کنند و 
همچنین برای آنهایی که داروهای تجویزی مصرف می کنند، 

بالاتر است. 
بانوان باردار یا آنهایی که در تلاش برای باردار شدن هستند 
نباید هیچ دارویی، از جمله داروهای مسکن بی نیاز از تجویز 

پزشک، را بدون مشورن با پزشک خود مصرف کنند. 
در ادامه با برخی خطرات مصرف داروهای مسکن بی نیاز از 

تجویز پزشک بیشتر آشنا می شویم. 
نارسایی کلیوی 

مطالعات بسیاری پیوند مصرف بیش از اندازه داروهای ضد 
التهابی غیر استروئیدی با مشکلات کلیوی را تایید کرده اند. 

با مصرف مداوم ایبوپروفن یا ناپروکسن، برخی افراد ممکن 
است حتی با نارسایی کلیوی مواجه شوند. با این وجود، این 
شرایط بیشتر در افرادی رخ می دهد که دارای عوامل خطر 

آفرین دیگر مانند دیابت یا فشار خون بالا نیز هستند. 

تداخل با داروهای ضد افسردگی 
داروهای ضد التهابی غیر استروئیدی می توانند اثربخشی 
های  مهارکننده  نام  به  که  افسردگی  داروهای ضد  برخی 
انتخابی بازجذب سروتونین )SSRIs( شناخته می شوند را 

کاهش دهند. 
التهابی غیر  افزون بر این، مصرف همزمان داروهای ضد 
استروئیدی با داروهای ضد افسردگی می تواند خطرناک باشد. 
به عنوان مثال، برخی مطالعات نشان داده اند که مصرف این 
داروها به همراه هم خطر خونریزی درون جمجمه ای را افزایش 
دهد. خونریزی درون جمجمه ای می تواند به آسیب مغزی 

دائمی یا مرگ منجر شود. 
اثر رقیق کنندگی خون 

رقیق  اثر  دارای  همگی  آسپرین  و  ناپروکسن  ایبوپروفن، 
کنندگی خون هستند. این مساله برای بیشتر مردم مساله ای 
ایجاد نمی کند، اما می تواند برای افرادی که داروهای رقیق 
کننده خون مصرف می کنند، مشکل آفرین باشد. رقیق شدن 

بیش از اندازه خون می تواند خطر خونریزی را افزایش دهد. 
اگر داروهای رقیق کننده خون مصرف می کنید، از داروهای 
ضد التهابی غیر استروئیدی استفاده نکنید. در عوض، به منظور 
تسکین سردرد یا یک درد عضلانی یا مفصلی از استامینوفن 

استفاده کنید. 
اختلال در عملکرد کبد 

آسیب کبدی یک خطر شایع در صورت مصرف داروهای 
مسکن بی نیاز از تجویز پزشک بدون مشورت با یک پزشک 

است. 
از داروهای مختلف بی نیاز از تجویز پزشک، عمدتا آسپرین 
و استامینوفن می توانند موجب آسیب دیدن کبد شوند. این 
شرایط به واسطه سمیت ذاتی و اغلب با دریافت دوزهای بالا 

پیوند خورده است. 
در بیشتر موارد، آسیب کبدی مرتبط با داروهای ضد التهابی 
غیر استروئیدی به یک دلیل ایمونولوژیک اشاره دارد. همچنین، 
برخی موارد با متابولیت های سمی برخی داروهای ضد التهابی 

غیر استروئیدی مرتبط بوده اند. 
مشکلات معده 

ایبوپروفن و ناپروکسن در شرایطی که می توانند بر عملکرد 
کبد تاثیرگذار باشند، برای معده نیز خوب نیستند. حتی 

آسپرین نیز برای سلامت معده بد است. 
مواد شیمیایی موجود در بدن که درد را تقویت می کنند، 
نقشی کلیدی در محافظت از دیواره داخلی معده و روده ها نیز 
ایفا می کنند. هنگامی که یک داروی مسکن این مواد شیمیایی 
را مسدود می کند، دستگاه گوارش نسبت به آسیب اسیدهای 

معده آسیب پذیرتر می شود. 
در حقیقت، استفاده بیش از اندازه از این داروهای مسکن می 
تواند به دیواره داخلی معده آسیب رسانده یا آن را تحریک کند. 
این شرایط نیز می تواند موجب از دست رفتن خون از ناحیه 
تحریک شده، معده درد و در برخی موارد شکل گیری زخم 

های معده شود. 
افرادی که دارای زخم معده هستند باید نسبت به مصرف 

داروهای مسکن بسیار محتاط باشند. 
نارسایی قلبی 

داروهای ضد التهابی غیر استروئیدی با خطر افزایش یافته 
نارسایی قلبی نیز مرتبط هستند. 

گزینه های دیگر برای تسکین درد 
به گزارش گروه سلامت عصر ایران، با توجه به عوارض جانبی 
داروهای مسکن رایج، بهتر است هر زمان که با سردرد یا معده 
درد مواجه می شوید، پیش از مصرف مسکن اندکی تامل کنید. 
جایگزین هایی کارآمد و امن برای تسکین درد وجود دارند که 

با عوارض جانبی نیز همراه نیستند. 
کمپرس یخ می تواند به طور موثر تورم و درد ناشی از شرایط 
مختلف، از ضربه خوردن سر تا پیچ خوردگی قوزک پا، را 

کاهش دهد. 
یک کمپرس داغ می تواند درد ناشی از آرتریت و دیگر 

مشکلات عضلانی و مفصلی را کاهش دهد. 
فعالیت جسمانی منظم نیز در پیشگیری و همچنین کاهش 

درد موثر است. 
افراد بسیاری برای بهره مندی از زندگی بدون درد انجام یوگا 

یا مدیتیشن را در دستور کار خود قرار می دهند. 
تکنیک هایی مانند طب سوزنی یا طب فشاری نیز تا حد 

زیادی در تسکین درد موثر هستند. 
حتی رژیم غذایی شما می تواند تفاوت های چشمگیری ایجاد 
کند. مواد غذایی و ادویه های ضد درد مانند دارچین، زردچوبه، 
سیر، زنجبیل، پیاز و آناناس را به رژیم غذایی خود اضافه کنید.

خطرات 
مسکن های 

بدون
 نسخه! 

 

رصد خواب انسان با امواج رادیویی ممکن شد

دانش آموزان پژوهشسرای شهید طاهر اسدنیای 
استان مرکزی با استفاده از نوک مداد لامپ ساختند.

محمد نبی سلطانی نژاد از محققان این طرح در 
این باره گفت: برای این منظور ما در این آزمایش 
نوک مداد را که از جنس گرافیت است، توسط دو 

سیم رابط به باتری ماشین وصل کردیم.
این محقق ادامه داد: جریان الکتریکی از باتری، 

باعث گرم شدن  و  عبور کرده  مداد  نوک  و  سیم 
نوک مداد می شود تا حدی که نوک مداد شروع به 

نورافشانی می کند.
به گفته وی به علت دمای زیاد نوک مداد، نور 
تابشی از آن تقریبا به رنگ سفید است، البته بعد از 
مدت کوتاهی بر اثر گرمای زیاد ایجاد شده و اکسید 
زمان متلاشی  مرور  به  گرافیت  مداد،  نوک  شدن 

می شود.
سلطانی نژاد با تاکید بر اینکه در این آزمایش انرژی 
الکتریکی به انرژی نورانی تبدیل شد، اضافه کرد: 
یکی از متداول ترین روش های تولید انرژی نورانی 
انواع لامپ های  مانند  الکتریکی  انرژی  از  استفاده 

مختلف است.
سال گذشته، مسابقه دانش  آموزی نور؛ گرامیداشت 
ابن هیثم با 200 اثر برگزیده از آزمایش های علمی در 
رابطه با نور به کار خود پایان داد؛ امسال نیز مسابقه 
دانش آموزی نور؛ گرامیداشت جکی یینگ از ابتدای 
آذرماه سال گذشته در قالب نمایش علمی و ساخت 
فیلم های 60 ثانیه ای از آزمایشات علمی در سطح 
دانش آموزان برخی کشورهای منطقه شروع شده 

است.
این طرح از سوی محمدنبی سلطانی نژاد، محمد 
فتح آبادی و علیرضا میرزایی از پژوهشسرای شهید 
طاهر اسدی نیای استان مرکزی اجرایی شده است. 
از  استفاده  با  آزمایشی  انجام  با  دانش  آموزان  این 
نوک مداد که از جنس گرافیت است، سیم و باتری 
ماشین، انرژی الکتریکی را به انرژی نورانی تبدیل 

کردند.

یکی از فرودگاه های توکیو مشغول آزمایش صندلی چرخ دار خودرانی است 
که با فناوری شناسایی تصویر می تواند موانع مسیر را ردیابی کند.

 فرودگاه هاندا در خارج توکیو مشغول آزمایش یک صندلی چرخ دار خودران 
است که به وسیله اپلیکیشنی مخصوص کنترل می شود. این صندلی خودران 
مخصوص معلولان است و  آنها  را به بخش های مختلف فرودگاه  می برد. 
جالب آنکه چمدان های کاربر پشت سر صندلی چرخ دار و در یک واگن   بی 
سیم جداگانه حمل می شود. این صندلی های چرخ دار WILLNEXT نام 

گرفته و توسط شرکت پاناسونیک و WILL Inc ساخته شده است.
درهرحال این صندلی چرخ دار مخصوص جهت یابی در نقاط شلوغ ساخته 
شده است. علاوه بر آن این وسیله نقلیه قابلیت برقراری ارتباط با حسگرهای 
موجود در واگن های حمل بار  را دارد.   »ویل نکست« با استفاده از حسگرهای 

مختلف و فناوری شناسایی تصویر می تواند موانع را ردیابی کند.
به گفته شرکت پاناسونیک  این صندلی چرخ دار می تواند با کمک اپلیکیشن 

موبایل مکان خود را شناسایی و سپس به طور خودکار مسیریابی کند.
همچنین اگر این صندلی احتمال برخورد با افراد یا اشیا را احساس کند، به 
طور خودکار متوقف می شود. ویل نکست می تواند با سرعت 5.5 مایل برساعت  

حرکت کند.مقامات فرودگاه امیدوارند تا زمان برگزاری المپیک تابستانه توکیو 
در 2020 این سیستم همراه تابلوهای تبلیغاتی هوشمند و اپلیکیشن های 

مسیریابی را افتتاح کنند.

محققان سیستم نیرو محرکه جدیدی ساخته اند که 
با تبدیل یک قاشق آب به بخار، ماهواره های کوچک را 

در فضا حرکت می دهد.
 محققان سیستم میکرو نیرومحرکه کوچکی ساخته 
اند که با قطرات تقطیر شده آب ماهواره های کوچک را 

حرکت می دهد.
 CubeSate این سیستم برای ماهواره های کوچک
ساخته شده و با استفاده از مویرگ های ریز، آب را جذب 
و سپس آن را به بخار تبدیل می کند. به این ترتیب 
نوعی نیروی پیشرانه ایجاد می کند. مشابه این فرایند در 

پرینترهای جوهر افشان انجام می شود.
این روش را می توان برای کنترل ارتفاع و مانورهای 

دیگر در فضاپیماهای کوچک به کار برد.
جالب آنکه می توان با این روش از محیط های فضایی 
از آب)مانند فوبوس، قمر مریخ( به عنوان یک  مملو 

ایستگاه تامین سوخت استفاده کرد.
ماهواره های CubeSat فضاپیماهای ارزان و کوچکی 

هستند که هر روز بر محبوبیت آنها افزوده می شوند. می 
توان از این ماهواره ها به شکل یک شبکه بزرگ استفاده 
کرد که تصاویری با کیفیت بالا ثبت می کنند یا محیط 
را بررسی می کند. جالب آنکه ماهواره های کوچک حتی 

قابلیت انجام نظارت های نظامی را دارند.
 10 حدود  عرض  با  هایی  مویرگ  روش  این  در 
میکرومتر ویژگی های میکروسکوپی آب را مهار می 
کنند. سپس سیستم با کمک بخاری هایی کوچک در 
انتهای مویرگ بخار آب را می سازد تا نیروی پیشرانه 

فراهم شود.
این مویرگ ها همزمان با فعال کردن بخاری ها قابلیت 

خاموش و روشن شدن دارند.
 FEMTA در آزمایش ها محققان در چهار سیستم
)داخل یک ماهواره نمونه( به اندازه یک قاشق چایخوری 

آب ریختند و آن را در خلا آزمایش کردند.
 230 سیستم  این  قدرت  به  پیشرانه  نیروی  نرخ 

میکرون نیوتن به ازای هر وات بود.

ساخت لامپ با کمک نوک مداد

صندلی چرخ دار خودران در فرودگاه توکیو

وقتی یک قاشق آب ماهواره را حرکت می دهد!

محققان دانشگاهی الگوریتم هوش مصنوعی جدیدی ساخته اند که با کمک امواج 
رادیویی خواب فرد را رصد می کند. دانشمندان راهی غیر تهاجمی برای مطالعه خواب 
افراد پیدا کرده اند که نیازمند اتصال حسگرهای متعدد و آزار دهنده به کاربر نیست. 
درهمین راستا محققان دانشگاه MIT و  بیمارستان ماساچوست جنرال، الگوریتم 
هوش مصنوعی جدیدی ساخته اند که با کمک امواج رادیویی خواب بیمار را ردیابی 
می کند. این الگوریتم درون دستگاهی به کوچکی یک لپتاپ طراحی شده که سیگنال 
های رادیویی اطراف فرد را تحلیل می کند و آنها را برای ردیابی عمق و حرکات سریع 
چشم در مراحل مختلف خواب می سنجد. البته این دستگاه باید فاصله کمی تا کاربر 
داشته باشد. تا به امروز هیچ راه مناسبی برای رصد خواب افراد و تشخیص مشکلات 
آن وجود نداشت. روش های موجود نیز شامل چسباندن الکترودها و حسگرهای 
مختلف به بیمار هنگام خواب بود. این امر حتی بیش از پیش خواب بیمار را مختل می 
کرد و از توانایی پزشکان برای درک دقیق این مشکل می کاست. اما الگوریتم جدید 
هوش مصنوعی این مشکل را به طور کامل حل می کند. دینا کاتابی یکی از محققان 
رهبر این پروژه می گوید: تصور کنید روتر وای فای خانه می داند شما چه زمان رویا 
می بینید یا اینکه بتواند خواب عمیق شما را رصد کند.  ما تصمیم داریم حسگرهای 
بهداشتی بسازیم که بتوانند سیگنال های فیزیولوژی و شاخص های مهم سلامتی را 

بدون تغییری در رفتار کاربر رصد کنند.

تولید ماده ای که مشکل 
آلودگی محیط زیست را برطرف می کند

بسیاری از مواد مصنوعی تولید بشر برای مدت طولانی در محیط زیست باقی می مانند 
و آن را تخریب می کنند، اما محققان دانشگاه فنی مونیخ برای اولین بار بر این مشکل 
غلبه کرده اند.  ماده تولید شده در این دانشگاه به گونه ای طراحی شده که اگر انرژی 
موجود در آن به اتمام برسد از بین می رود و می میرد. تولید ماده مذکور می تواند انقلابی 
در دنیای پزشکی ایجاد کند. زیرا از این ماده می توان برای انتقال دارو به نقاط حساس 
بدن استفاده کرد. ماده یاد شده صنعت الکترونیک و بسته بندی را هم متحول خواهد 
کرد. زیرا تولید آلاینده های زیست محیطی با استفاده از این ماده خود تخریب شونده به 
حداقل می رسد. حیوانات و گیاهان از دیرباز با دریافت ذخیره انرژی از خورشید، انواع مواد 
غذایی و غیره به حیات خود ادامه داده و در غیر این صورت دچار مرگ و تجزیه تدریجی 
می شوند. اما این امر در مورد مواد مصنوعی ساخت بشر مصداق نداشت. حال شاهد آن 
هستیم که ماده ای به دست بشر تولید شده که ثبات شیمیایی خیلی بالایی ندارد و می 
تواند با محیط زیست تبادل انرژی انجام دهد و ضمن حفظ پایداری خود برای مدت 
طولانی در صورت عدم دریافت انرژی تجزیه شود و از بین برود. محققان جزئیات فنی 
تولید این ماده را افشا نکرده اند. اما ماده یاد شده دارای مولکول هایی است که از سیالیت 
بالایی برخوردارند ولی با دریافت سوخت و انرژی در قالب هیدروژل هایی گرد هم می 
آیند.  سوخت نیز شکل مولکول هایی 
پرانرژی موسوم به کاربویدییمیدس را به 
خود می گیرد و واکنش شیمیایی باعث 
می شود ثبات این ماده تا زمان دریافت 
انرژی حفظ شود. با اتمام سوخت ماده 
مذکور به مولکول های اصلی تجزیه و 
نابود می شود. با تکمیل این تحقیقات 
می توان پلاستیک و انواع دیگر مواد 
شیمیایی را به گونه ای تولید کرد که بعد 
از استفاده تخریب شوند و محیط زیست 

را آلوده نکنند.
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مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد:

آغاز طرح استفاده از پساب شهری 
برای فضای سبز پیرامونی قم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: اقدام های اولیه طرح 
استفاده از پساب جهت استفاده در فضای سبز پیرامونی شهر آغاز شده و در سال جاری 

15 میلیارد ریال اعتبار به آن اختصاص پیدا کرد.
پیام جوادیان با اشاره به استفاده از پساب شهری برای فضای سبز، افزود: با توجه به 
اینکه پساب شهری با تصفیه شدن به عنوان یک منبع پایدار می تواند در فضای سبز مورد 
استفاده قرار گیرد، از سال گذشته برنامه ریزی برای عملی شدن این طرح آغاز شده و 
در حال پیگیری برای اجراست.وی با اشاره به اقدامات زیربنایی شهرداری برای شبکه آب 
فضای سبز شهری قم، تصریح کرد: با توجه به این که یکی از نیازها و ضرورت های توسعه 
فضای سبز پایدار تامین منابع آب پایدار و کافی است، اقدام های اساسی در این راستا آغاز 
شده است.جوادیان بیان کرد: دومین اقدام در سال جاری تهیه طرح جامع آب فضای سبز 
به منظور رفع نواقص شبکه فعلی و پیش بینی و توسعه شبکه آبرسانی در راستای فضای 
سبز شهری است.وی افزود: در این راستا با همکاری اداره کل دفتر فنی و عمرانی و حمل و 
نقل و ترافیک استانداری قم، این طرح آماده و قرارداد منعقد شده و شرکت مشاور در حال 
فعالیت می باشد.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به سومین 
اقدام جهت توسعه فضای سبز پایدار ، گفت: اخذ مجوز چاه جهت تامین آب و جداسازی 
حداکثری شبکه آبیاری فضای سبز از آب شرب شهری نیز اقدام قابل توجه در این زمینه 
بود. جوادیان گفت: همکاری در احداث تصفیه خانه های لوکال نیز انجام شده که علاوه بر 
شبکه فاضلاب شهری از پساب خروجی برای آبیاری فضای سبز استفاده خواهد شد.وی 
ادامه داد: این موضوع نیز در حال پیگیری است و نخستین تصفیه خانه لوکال در شهرک 
قدس احداث خواهد شد.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: 
استفاده از پساب استخرهای سطح شهر نیز در دستور کار است که نخستین مورد آن انجام 
شده و بقیه موارد نیز انجام می شود.جوادیان خاطرنشان کرد: تغییر در الگوی کشت و 
استفاده از گونه های پوششی مقاوم و درختچه های زینتی به جای چمن نیز از دیگر اقدام 
ها برای بهینه سازی در مصرف آب بوده است.وی گفت: تجهیز و نوسازی تجهیزات چاه 
های در اختیار فضای سبز و استفاده حداکثری از سیستم های آبیاری تحت فشار بارانی و 
قطره ای در توسعه فضای سبز و همچنین اصلاح سیستم آبیاری قبلی هم از دیگر برنامه 

های اجرایی سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم بوده است.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم خواستار شد

لزوم دریافت مجوز ایمنی توسط واحدهای صنعتی 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم گفت: شهرک های صنعتی زمانی که مجوز 
برای استقرار واحدهای صنعتی را صادر می کنند باید آنها را ملزم به اخذ مجوز ایمنی از 

سازمان آتش نشانی کنند که این امر حوادث در شهرک های صنعتی را کاهش می دهد.
عباس جعفری با تاکید بر اینکه هزینه های زیادی برای خدمات رسانی در خارج از شهر 
به سازمان تحمیل شده است، گفت: با وجود اینکه ما در حوادث خارج از شهر به صورت 
غیرقانونی خدمت رسانی می کنیم اما نیروهای ما هیچ مصونیتی در این عملیات ها ندارند.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با تاکید بر اینکه باید 
مشکلات خدمات رسانی سازمان آتش نشانی به خارج از شهر را برطرف کنیم، گفت: از 

این درگاه ضمن کاهش هزینه ها بخش عمده وظایف نیز به درستی عمل خواهد داشت.
جعفری با تاکید بر اینکه شهرک های صنعتی تا زمانی که امدادرسانی سریع از سوی 
سازمان صورت گیرد به فعالیت غیرایمن ادامه خواهند داد، اذعان کرد: با تمام مشکلاتی 
که وجود دارد ما آماده خدمات رسانی به شهرک ها هستیم اما قبل از این مساله واحدهای 
صنعتی و شهرک ها نیز باید اصول ایمنی را رعایت کنند. وی بیان کرد: شهرک های 
صنعتی زمانی که مجوز برای استقرار واحدهای صنعتی را صادر می کنند باید آنها را ملزم 
به اخذ مجوز ایمنی از سازمان آتش نشانی کنند که این امر حوادث در شهرک های صنعتی 

را کاهش می دهد. 

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم:

فضاهای ورزشی تفریحی در قم توسعه می یابد
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم در مراسم بهره برداری از طرح نشاط در 
مساجد گفت: تجهیز مساجد به امکانات ورزشی و تشویق جوانان از اهداف اصلی برگزاری 
این طرح در مساجد می باشد مجید رفیعی با اشاره به راه اندازی ایستگاه های نشاط در سطح 
مساجد اظهار کرد: در این ایستگاه ها بحث تجهیز ورزشی مساجد پیگیری می شود در این 
طرح با همکاری خوب مسؤولان مساجد بحث شناسایی آنها انجام خواهد شد و برای هر یك 
شناسنامه تهیه می شود. وی خاطرنشان کرد: مسجد محوری در منطقه در این طرح پیگیری 
می شود مساجد مشمول این طرح باید فعال باشند و دارای فضایی برای استقرار وسائل 
ایستگاه نشاط باشند. مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم با اشاره به اهمیت 
ایستگاه های نشاط در مساجد گفت: این ایستگاه ها برای مساجد  تأثیرگذار هستند و در 
غنی سازی اوقافت فراغت نوجوانان و جوانان اثرات خوبی بر جای می گذارند. وی خاطرنشان 
کرد: تاکنون پنج ایستگاه نشاط راه اندازی شده و تا پایان هفته آینده 16 ایستگاه دیگر تکمیل 
می شود و تجهیزات در اختیار مساجد قرار می گیرد.رفیعی ادامه داد: با افتتاح این ایستگاه ها 
علاوه جذابیت هایی که مساجد داشتند جذابیت ورزشی و تفریحی به آن اضافه می شود لذا 
شهروندان زمان بیشتری در مسجد صرف می کنند. وی خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه 
فضاهای ورزشی و تفریحی در شهر قم محدود است بنابراین برای پیگیری پروژه های مهم 
در سطح شهر فضای آماده مساجد تجهیز خواهد شد که مقرون به صرفه تر است.مدیرعامل 
سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم با بیان اینکه پراکندگی ایستگاه های نشاط مناسب 
است گفت: این ایستگاه ها به تدریج در مناطق مختلف شهر ایجاد می شود نوجوانان و جوانان 
می توانند تمرینات خود را در رشته هایی مانند پیگ پنگ، دارت، فوتبال دستی و... در این 

ایستگاه خا انجام دهند و تخلیه انرژی داشته باشند

شهردار منطقه یک قم خبر داد

آغاز عملیات اجرایی احداث دو بوستان شهری 
مهدی اصفهانیان مقدم از آغاز عملیات اجرایی احداث دو بوستان جدید شهری در 

سطح منطقه یک خبر داد.
مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به آغاز عملیات اجرایی احداث بوستان های افرا و اتحاد، 
گفت: با هدف توسعه فضای سبز شهری و افزایش سرانه فضای سبز تفریحی و بهبود 
شرایط زیست محیطی در منطقه، عملیات احداث دو بوستان به نامهای افرا و اتحاد آغاز 
شده است. شهردار منطقه یک قم افزود: بوستان افرا در بلوار 15 خرداد ،انتهای خیابان 
نظری ثابت و بوستان اتحاد در خیابان شهید قدوسی جانمایی و پیمانکاران پروژه مشخص 
شده و مراحل تحویل زمین انجام و عملیات عمرانی در دست اقدام می باشد. اصفهانیان 
مقدم وجود زمین بازی استاندارد جهت استفاده کودکان را از امکانات این بوستانها نام برد 
و اضافه کرد: ست های ورزشی نیز برای استفاده سنین مختلف در این مکان پیش بینی 
گردیده است.  وی در خاتمه بیان داشت :مساحت بوستان های افرا و اتحاد حدود 4000 
متر مربع و با هزینه ریالی 400 میلیون تومان  در برنامه کاری شهرداری منطقه قرار گرفته 

و انشالله تا پایان مهر ماه سال جاری در اختیار شهروندان قرار گیرد.

رئیس پلیس آگاهی استان  خبرداد

کشف محموله 10میلیاردی پارچه قاچاق در قم
رئیس پلیس آگاهی استان از کشف محموله پارچه قاچاق به ارزش حدود 10میلیارد 

ریال در  قم خبر داد. 
سرهنگ احمد کرمی اظهارداشت:برابر اطلاع واصله مبنی بر اینکه یک دستگاه کامیون 
کشنده از جنوب کشور اقدام به بارگیری محموله پارچه قاچاق به مقصد تهران کرده است، 
بنابراین موضوع در دستور کار مأموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی استان 
قم قرار گرفت.وی گفت: در ادامه با انجام اقدامات پلیسی مسیر تردد کامیون مشخص و 
ضمن هماهنگی های قضائی یک تیم عملیاتی به محل مورد نظر اعزام و در نهایت کامیون 
مذکور شناسایی و متوقف شد.رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود:با انتقال خودرو به یگان 
پس از بررسی مدارک گمرکی در بررسی اولیه با توزین محموله و مطابقت با اسناد ابرازی 
مشخص شد 9تن پارچه اضافه به صورت قاچاق در کامیون بارگیری شده است.سرهنگ 
کرمی ارزش محموله مکشوفه قاچاق را حدود 10میلیارد ریال عنوان کرد و گفت:سرانجام 

راننده تحویل مرجع قضائی استان شده و با صدور قرار قانونی روانه زندان شد.

رئیس پلیس فتای استان  قم هشدار داد

هوشیاری و دقت لازم در هنگام استقاده از 
دستگاه کارت خوان

رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات استان قم خواستار دقت مردم نسبت به 
استفاده از دستگاه کارت خوان شد.   سرهنگ  علی موالی  اظهار داشت: مردم و همشهریان 
عزیز بایستی دقت کافی را هنگام استفاده از کارت خوان داشته باشند و حتماً رمز عبور را 
خود دارنده کارت وارد و عملیات واریز وجه را انجام دهد. وی افزود: رمز عبورتان را به هیچ 
عنوان به دیگران ندهید و آنها را به صورت دوره ای تغییر دهید و در صورت مشاهده موارد 
مشکوک در دستگاه های کارت خوان مثل شکستگی، وجود شئ اضافی در دستگاه و 
غیره سریعاً به شعبه مورد نظر اطلاع دهید. سرهنگ موالی ادامه داد: هنگام وارد کردن رمز 
عبور به اطراف و اطرافیان توجه داشته باشید و پس از اتمام عملیات رسید آن را به دقت 
بررسی و نزد خود نگه دارید. رئیس پلیس فضای تولید وتبادل اطلاعات استان در خاتمه 
با اشاره به نقش تاثیرگذار رسانه های جمعی در اطلاع رسانی و آگاهی دادن به مردم، 
خاطرنشان کرد: رسانه های جمعی می توانند با فرهنگ سازی و اطلاع رسانی صحیح در 

مورد خطراتی که کاربران این حوزه را تهدید می کند، بسیار اثربخش باشند. 

نوشتاری درباره خانواده موفق؛

عوامل برهم زننده »تعادل اقتصادی خانواده ها«
هادی ترکی

خانواده  تعادل  برهم زننده  پیامدهای  از  یکی  متاسفانه 
در جامعه تاکید بر اشتغال زنان است. این تاکید و فراهم 
نمودن شغل برای زنان علاوه بر صدمه های روحی و روانی 

به خانم ها، نوعی فرهنگ سازی کاهل کردن مردان است.
بحث »مدیریت اقتصاد خانواده« تاریخچه ای به درازای 
عمر انسان دارد. انسان همواره نیازمند خوراک، پوشاک و 
مسکن بوده است، سه رکنی که برای بشر تمام ناشدنی 
است. در این رابطه اقتصاد سالم و اقتصاد حلال محوریت 
زندگی مسلمانان است که  از مهمترین ویژگی های خانواده 
موفق و معنویت گرا در جامعه اسلامی است. داشتن »اقتصاد 
سالم و حلال« نتیجه به دو مولفه می باشد، »خواست افراد« 
به این گونه اقتصاد، و وجود قوانین »عدالت محور« در جامعه 
که بر عهده دولت بوده و امری اجتماعی محسوب می شود.  

مدیریت در اقتصاد خانواده بسیار حائز اهمیت است و اگر 
این مدیریت به خوبی صورت گیرد، بسیاری از مشکلات 
حل می شود و فشارهای عصبی نیز کاهش می یابد. انسان ها 
در ارتباط با همدیگر مسائل را آموزش می بینند، خواه این 

آموزش مثبت باشد خواه منفی.
چشم و هم چشمی که متاسفانه نوعی بیماری شخصیتی 
و اجتماعی محسوب می شود نوعی آموزش ناخودآگاه است 
که افراد بدون اینکه متوجه شوند، آن را می آموزند و همین 
امر یکی از مهترین معیارهای تباهی خانواده و انحراف جامعه 
اسلامی است. ضرب المثل جالبی را در تلویزیون می بینم، 
مبنی بر اینکه » هیچگاه ظاهر زندگی دیگران را با باطن 
زندگی خود مقایسه نکنید«، که باید گفت؛ متاسفانه در 
جامعه امروزی رنگ گرفته است که البته راه حل آن هم 
جنبه فردی دارد و هم اجتماعی که جنبه اجتماعی آن بر 
عهده دولت ها است و اگر اینکار به صورت علمی و تخصصی 
بررسی شود و در جامعه و تلویزیون به صورت قدرت نرم 
عملی شود، این بیماری فردی و اجتماعی در جامعه رنگ 

می بازد.
در اینجا به معیارها خانواده موفق، عوامل بهبود زندگی، 
عوامل برهم زننده تعادل اقتصادی خانوارها و در نهایت 
راه کارهایی را برای رهایی سالم سازی اقتصاد خانواده ارائه 

خواهیم داد.
الف( معیارهای خانواده موفق

»خانواده موفق« معیارها و مولفه های بسیاری را دارد که 
قالب معنویت گرایی و اخلاق محوری  رضایت طرفین در 
شاید مهترین آنها باشد که این امر حاصل نمی شود مگر 
با شناختی که قبل از ازدواج بین زن و مرد وجود داشته 
باشد، هم کفو بودن زن و مرد، گذشت در زندگی، لباس 
بودن زن و مرد برای همدیگر و در نهایت داشتن یک اقتصاد 
سالم و حلال که این امر بر اشتغال مَرد و ثبات شغلی او باز 

می گردد. در ذیل به این موارد اشاره می شود:
آگاهی قبل از ازدواج

در انتخاب همسر، معیارهای زیادی باید مد نظر طرفین 
باشد، از خصوصیات ظاهری تا خصوصیات فکری، اخلاقی، 
عقیدتی و مسائل اقتصادی که البته در این میان »صداقت« 
اولیه مهترین شرط یک زندگی متعالی است که البته باید 

گفت؛ جز راست نباید گفت  و هر راست نشاید گفت.
در این میان آگاهی داشتن از وضعیت شغلی و درآمدی 
خانم ها از آقایان هرچه شفاف تر باشد، صداقت بهتر صورت 
می گیرد و این مولفه یکی از محورهای اولیه داشتن یک 

اقتصاد سالم و حلال است.
هم کفو بودن

کفویت زن و مرد در زندگی زناشویی شاید مهمترین اصل 
برای موفقیت و هم فکری باشد. رسول خدا می فرماید: » 
انَْکِحُوا الاَْکْفاءَ وَ انْکِحُوا مِنْهُمْ وَ اخْتارُوا لنُِطَفِکُمْ؛ زمینه ازدواج 
هم کفوها را فراهم کنید، و با هم کفو ازدواج کنید و آنان را 
براى بوجود آمدن فرزندان شایسته به عقد خود درآورید«. 
چنین به نظر می رسد یکی از موارد مهمی که در کفویت 
افراد قبل از ازدواج باید به آن توجه کرد؛ »کفویت اقتصادی« 
است. پیامبر)ص( می فرماید: »هر که با زنی به خاطر مال 
و ثروتش ازدواج کند,خداوند او را به همان مال و ثروت 
واگذارد«. لذا این امر باید برای آقایان قبل از ازدواج بسیار 

مورد توجه قرار گیرد.
گذشت در مسائل زندگی

است  معنویتی  زناشویی،  زندگی  در  مدارا  و  گذشت 
این  اگر  بنابراین  بزرگوار می شود،  انسان های  که شامل 
بزرگواری در خانواده وجود داشته باشد و زن بسیاری از 
کمبودهای اقتصادی را با گذشت، نادیده گیرد، در خانواده 
به نوعی  به وجود می آید و  آرامش  تنش کم می شود و 
بیشتر »داشته ها« جلوه گر می شود نه »ناداشته ها«. قرآن 
می فرماید: »وَاذْکُرُوا نعِْمَةَ اللَّهِ عَلَیْکُمْ؛ نعمت های خدا را هم 

یاد کنید« .

لباس بودن زن و شوهر نسبت به همدیگر
و  کرده است  تشبیه  لباس  به  را  همسران  کریم  قرآن 
می فرماید: »هُنَّ لبَِاسٌ لَکُمْ وَأنَْتُمْ لبَِاسٌ لَهُنَّ «. لذا اگر به این 
امر توجه شد که لباس برای آرامش هست و به نوعی پوشش 
از عیب دیگران است، بنابراین اگر »مَرد« در سختی های 
اقتصادی تلاش کرد و زن کمبودهای اقتصادی را با گذشت 
و مدارا نادیده گرفت، این نوع برخورد دو طرفه یعنی لباس 
واقعی بودن برای همدیگر که در واقع کمبودها را نادیده 

می گیرند.
داشتن برنامه ریزی در مسائل اقتصادی

داشتن برنامه و هدفمند بودن در هر امری پایه و اساس 
موفقیت است. بنابراین اگر مرد و زن برنامه ای درازمدت برای 
داشتن »اقتصاد سالم و حلال« داشتند و برای آن تلاش 
کردن، علاوه بر اینکه نوعی تمرین برای ثبات ایمان است، 
خود نیز باعث داشتن اقتصادی پویا در خانواده و هدفمند 
خواهند بود که این ریشه در هم کفی، داشتن برنامه کلان 
برای زندگی است و اگر این برنامه نباشد، نوعی »دلسردی«، 

»تکراری بودن« و »آشفتگی« به وجود می آید.
شاغل بودن مرد در زندگی

شاغل بودن مَرد در جامعه نوعی »عدالت محوری« است 
که باید به آن توجه داشت. مرد با توجه به استعدادی که خدا 
در او به وجود آورده است، اگر بیکار باشد نه تنها افسردگی 
فردی را به همراه خواهد داشت، بلکه نوعی بیماری اجتماعی 
را به وجود می آرود که در سطح کلان جامعه را به انحطاط 
می کشاند. پیامبراکرم )ص( می فرماید: »مَن أَکَلَ مِن کدَّ یدِهِ، 
بُهُ ابَدا؛ً کسی که از دسترنج  نظَرَاللهُ إلیهِ بالرَّحمهِ ثُمَّ لا یُعَذِّ
خود روزی بخورد، خداوند با دیده رحمت به او می نگرد و او 

را عذاب نمی کند«.
داشتن ثبات شغلی

اما  است.  پذیرفتنی  و  عقلانی  امری  شغلی«  »ثبات 
نداشتن آن نیز به معنای ننگی نباید برای عموم مردم در 
نظر گرفته باشد. اگر جوان به راحتی بتواند شاغل شود و 
پیدا کردن شغل برای او آروز نباشد، می توان گفت؛ جامعه، 
جامعه ای رو به تعالی است، اما اگر جوان سال ها وقت خود را 
صرف پیدا کردن شغل بود، این یعنی تباهی فرد و انحراف 
جامعه به سمت سقوط و عدم شکل گیری خانواده و اگرهم 
خانواده تشکیل شود، بسیاری از مشکلات در نبود ثبات 
شغلی روی می دهد، لذا ثبات شغلی یکی از مواردی است 

که برای داشتن یک زندگی موفق، نیاز است.
در بالا معیارهای خانواده موفق بررسی شد. لازم است به 

عواملی که این زندگی را بهبود می بخشند اشاره شود.
ب( عوامل بهبود زندگی 

انفاق زن و مرد نبست به همدیگر
انفاق زن و مرد نسبت به همدیگر می تواند از مهترین 
عوامل بهبود زندگی باشد. واژه انفاق از مادّه نفق و در اصل 
به معنای تمام شدن، مرگ یا از بین رفتن است. این انفاق 
برای مرد می تواند »کارکردن« برای تامین معاش باشد که 
به گفته پیامبر)ص(؛ »تلاش مرد برای خانواده نوعی جهاد 
است« و یا تلاش زن در نبود مرد برای حفظ خانواده و خانه 
باشد که این امر وظیفه و انفاقی است که نمونه جهاد زن 
می توان برشمرد. بنابراین اگر کار برای رضای خدا صورت 
گیرد؛ معنویت، اخلاق و مدیریت در خانواده موج می زند و 
مشکلات اقتصادی هیچگاه نخواهد توانست اساس زندگی 

را برهم زند.
اقتصاد حلال

در احادیث توجه به لقمه حلال در بهبود زندگی بسیار 

موثر است. پیامبراکرم )ص( می فرمایند: »خداوند تبارک و 
تعالی بهشت را حرام کرده بر بدنی که با حرام تغذیه شده 
است«. ایشان همچنین می فرمایند: »هر کسی که یک لقمه 
حرام بخورد، تا چهل روز از او نماز قبول نمی شود«. بنابراین 
توجه به این امر در افزایش معنویت و آرامش به بار می آورد 
که در سطح کلان جامعه امنیت اجتماعی را به بار خواهد 

آورد.
خمس و زکات نیز در »اقتصاد سالم و حلال« و مدیریت 
بسیاری از خانواده ها فقیر را می تواند سامان دهد و به نوعی 
می تواند مانند حق و تکلیف برای افراد در جامعه پیاده سازی 
شود. امام باقر)ع( می فرماید: » خداوند در روز قیامت مردمی 
را از قبور شان به محشر می آورد که دستانشان به گردنشان 
بسته و به اندازه موری توان گرفتن چیزی را ندارند و ملائکه 
آنها را سرزنش می کنند و می گویند اینان مردمی هستند که 
خداوند به آن ها ثروت عطا کرده ولی آنها حق خداوند را از 

مال خود به صاحب آن حق نداده اند«.
در اینجا عواملی را بررسی می کنیم، که به نوعی بیماری 
شخصی و اجتماعی محسوب می شود و گریبانگیر جامعه 

امروزی نیز هست.
ج( عوامل برهم زننده تعادل اقتصادی خانوارها 

تنوع طلبی
با گسترش نوع و جنس خدمات و لوازم در فروشگاه ها از 
یکسو و نبود مدیریت اقتصاد در سطح بسیاری از خانوارها، 
باید گفت؛ متاسفانه همین دو امر اساس و شالوده بسیاری از 
زندگی های زناشویی را تحث تاثیر خود قرار داده است. در 
حال حاضر فروشگاه ها برای فروش و سود بیشتر سعی در 
جذب حداکثری مشتریان خود دارند. فروشگاه ها با استفاده 
از موسیقی ملایم، ارائه تسهیلات به مشتریان، استفاده از 
نورپردازی و دکورهای جذاب عاملی برای جذب مشتری 

و سود محوری که نوعی تنوع طلبی را افزایش داده است.
چشم و هم چشمی

چشم و هم چشمی مرضی که بیماری را در دل افزایش، 
اضطراب را زیاد و دل را تیره می سازد و تنها یکی از نتایج آن 

را می توان قطع کردن صله رحم برشمرد.
نَّ عیْنَیْکَ الی ما  امام صادق)ع( با توجه به آیه» وَ لاتَمُدََّ
نْیا لنَِفْتِنَهُمْ فیهِ وَرِزْقُ  مَتَّعْنا بهِِ ازْواجا مِنْهُمْ زَهْرَةَ الْحَیوةِ الدُّ
رَبَِّک خَیْرٌ وَ ابْقی؛ هرگز چشم خود را به نعمت های مادّی 
که به گروه هایی از آنها داده ایم میفکن که اینها شکوفه های 
زندگی دنیا است و برای آن است که آنان را با آن بیازماییم 
و روزی پروردگارت پایدارتر است«، می فرماید: »پیامبر)ص( 
وقتی این آیه را شنید راست نشست و فرمود: هر کس به 
خدا دل نبندد حسرت دنیا او را از پای در می آورد، و هر 
کس چشم از مال و ثروت مردم برندارد حزنش طولانی 
شود و خشمش فرو ننشیند، و هر کس نعمت خدا را تنها 
در خوردنی ها و نوشیدنی ها ببیند عمرش کم و عذابش: درد 

و رنجش نزدیک شود«.
همچنین در آیه 88 سوره حجر قرآن کریم می فرماید: 
نَّ عیْنَیْکَ الی ما مَتَّعْنا بهِِ ازْواجا مِنْهُمْ وَ لاتَحْزَنْ  »لا تَمُدََّ
عَلَیْهِمْ وَ اخْفِضْ جَناحَکَ للِمْومِنینَ؛ هرگز چشم خود را به 
نعمت هایی که به گروه هایی از آنها: کافران دادیم میفکن و 
به خاطر آن چه آن ها دارند غمگین مباش و بال و پر خود 
را بر مومنان فرو آر و آن ها را زیر پوشش مهر و محبت 

خود قرار ده«.
بنابراین با توجه به تاکیدی که قرآن دارد و بررسی های 
علمی، چشم و هم چشمی یکی از موانع رشد و تعالی انسان 
است که می توان از آن به عنوان ناسپاسی خدا برشمرد که 

نه تنها آرامش در این دنیا را در پی نخواهد داشت بلکه 
نوعی گرایش به سمت ظلمت و گمراهی است که اگر در 
هر خانواده ای صورت گیرد، آرامش بر هم می زند، کدورت 
بین زن و شوهر به وجود می آورد و پیامدهایی از جمله طلاق 
و اعتیاد در پی دارد که در سطح کلان اجتماعی آسیبی 

جبران ناپذیر دارد.
خریدهای غیرضروری و گرایش بر مصرف گرایی

خریدهای غیرضروری یکی دیگر از بیماریی هایی است 
که شاید مهمترین عامل آن چشم و هم چشمی باشد. نبود 
اولویت ها در خرید، خود عاملی بحران زا در خانواده است که 
اگر درآمدها به اندازه خرید نباشد، مشکلاتی خطرسازی را 
ایجاد می کند. البته خرید غیرضروری به نوعی مصرف گرایی 
است که تمدن سوزی را در پی دارد که باید به آن توجه 
داشت. برخی از صاحب نظران در این رابطه، عامل سقوط 
رژیم دیکتاتور پهلوی را در کنار اقتصاد ضعیف ایرانِ آن 

زمان، حرکت در پرتگاه مصرف گرایی عنوان می کنند.
قانع نبودن

قناعت امری پسندیده که در خانواده مورد کم توجهی قرار 
گرفته است. قناعت در لغت  به معنای بسنده کردن به مقدار 
کم، از کالای مورد نیاز، و رضایت  به چیزی است که نصیب 
شخص می  شود. از این رو صفت قناعت موجب می شود 
که شخص به مقدار نیاز و ضرورت بسنده کند. بنابراین این 
صفت اگر در خانواده نقش پیدا کرد، نه تنها افزایش معنویت 
در پی خواهد داشت، بلکه وضع موجود را پذیرفته و اگر 
کمی و کاستی باشد، دیگر اعضای خانواده سعی در رفع 

کاستی ها خواهند کرد.
تأکید بیش از حد بر اشتغال زنان

خانواده  تعادل  برهم زننده  پیامدهای  از  یکی  متاسفانه 
در جامعه تاکید بر اشتغال زنان است. این تاکید و فراهم 
نمودن شغل برای زنان علاوه بر صدمه های روحی و روانی 
به خانم ها، نوعی فرهنگ سازی کاهل کردن مردان است؛ 
به گونه ای که شاغل بودن دختر قبل از ازدواج برای اغلب 
پسرها مورد نظر است و یکی از ریشه ای ترین دلایل آن را 
باید در افزایش شغل برای خانم ها برشمرد که خودبه خود 
بیکاری مردان را در بر خواهد داشت. همچنین از دیگر 
پیامدهای اشغال زنان می توان به افزایش طلاق ها با توجه 
به استقلال یافتن آنها، عدم آرامش نسبی برای فرزندان و 
افزایش کمبودهای عاطفی و تقابل زن و مرد در خانواده و 

رقیب پنداشتن همدیگر است.
و اما سخن پایانی

از آنجایی که خانواده مهمترین رکن جامعه برای مدیریت 
کلان جامعه می تواند باشد و معنویت گرا شدن خانواده یعنی 
پا نهادن به عرصه تمدن نوین اسلامی، لذا این امر باید مورد 
توجه جدی مسئولین قرار گیرد و راهکارهای عملیاتی در 
جامعه به منظور پیاده سازی معنویت گرایی ارائه دهند. در 
این میان؛ تلویزیون یکی از ترویج کننده های معنویت گرایی 
خانواده باید باشد و این مسئولیت سنگین به خوبی صورت 
گیرد که باید گفت؛ متاسفانه در تبلیغات تلویزیونی شاهد 
تبلیغات  در  زنان  از  استفاده  سوء  و  مصرف گرایی  نوعی 
هستیم که نه تنها مصرف گرایی را کاهش نمی دهد، بلکه 

برای کسب و جذب حداکثری تبلیغات در تلاش است.
نکته دیگر؛ اینکه، اقتصاد در خانواده ها حائز اهمیت است، 
و با توجه به مشکلات اقتصادی، مصرف گرایی ها، خرید های 
غیرضروری، چشم و هم چشمی ها، نیاز هست خانواده ها به 
مبانی و آموزه های دینی و عقیدتی توجه جدی تر داشته 
باشند و همه مسئولین به خصوص در آموزش و پرورش، 
آموزه های دینی را از جمله قناعت، ساده زیستی و سایر 
آموزه ها را در کتاب های درسی پررنگ تر کرده که البته در 
این میان باید گفت؛ اولین قدم در این مسیر، عمل کردن 
در  ساده زیستی  و  قناعت  به  بالای کشور  رده   مسئولین 
زندگی فردی و خانوادگی هست، همان طور که حضرت امیر 
المومنین)ع( قبل و بعد از زمامداری چیزی به دارایی اش 
اضافه نشد و در المناقب، جلد دوم، صفحه 98 آورده  که 
حضرت امیر)ع( می فرماید: »ای مردم! من با این لباسی که 
بر تن دارم و مرکبی که بر آن سوار هستم وارد شهر شما 
شدم، پس اگر من از شهر شما خارج شدم در حالی که 
چیز دیگری غیر اینها داشتم، بدانید به شما خیانت کرده ام« 
که البته انتظار نمی رود که مسئولین اینگونه باشند، اما 
باید برای مدیریت ها در سطح کلان، کارگزاران جمهوری 
اسلامی ایران به آن توجه نمایند و به سادگی از کنار آن 
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بررسی اشتغال زنان و ارتباط آن با نظم و امنیت خانواده، 
آمنه جوادی نیک و طاهره مرادی فر.

بر لبه ی پرتگاه مصرف گرایی؛ ملک محمدی.

رئیس اداره عمران و بهسازی شهری اداره کل راه و شهرسازی قم گفت: بیش از 
697 هزار و 320 تن از جمعیت شهر قم معادل حدود 70 درصد در بافت های 
ناکارآمد این شهر از جمله بافت های فرسوده، تاریخی، سکونتگاه های غیررسمی 

و حاشیه شهر زندگی می کنند.
فهیمه فتاحی زاده افزود: بافت تاریخی، بافت فرسوده، سکونتگاه های غیررسمی، 
بافت های ناکارآمد میانی و بافت هایی با پیشینه روستایی، پنج گونه بافتی است 
که در شهرها نیازمند بهسازی، نوسازی و یا بازسازی است.وی اضافه کرد: مجموع 
کل مساحت شهر قم 12 هزار و 939 هکتار است که چهار هزار و 133 هکتار 

از این شهر شامل این پنج گونه بافت می باشد.وی با بیان این که محله ها و 
سکونتگاه های واقع در بافت فرسوده، تاریخی و سایر بافت ها نیاز به توجه و 
ساماندهی بیشتری دارد، گفت: ریزدانگی)مساحت کم قطعه(، نفوذناپذیر)عدم 
دسترسی مطلوب( و ناپایداری)عدم استحکام بنا( از ویژگی های اولیه بافت فرسوده 
است که ضرورت نگاه کلان سیاست گذاری در این خصوص، توجه به معیارهای 
اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و سایر جنبه های توسعه شهری را نیز روشن می 
کند.فتاحی زاده در ادامه با بیان این که بناهای تاریخی نه تنها مانع توسعه شهر 
نیستند، بلکه به عنوان یک فرصت ارزشی و هویتی برای شهرها قلمداد می 
شوند، گفت: فعالیت ها و مداخلاتی که در بافت تاریخی انجام می شود شامل 
سه فعالیت نوسازی، بهسازی یا بازسازی است.وی افزود: برخی بناها از نظر ارزش 
فیزیکی، کالبدی و اجتماعی فرسوده اند و قابل مرمت نیستند که باید تخریب 
و بازسازی شوند، برخی بناها با فعالیت بهسازی قابل بهره برداری است و برخی 
بناهای دیگر نیز باید نوسازی شود که البته بناهای واجد ارزش تاریخی، با رویکرد 
مرمت احیا می شوند.وی تملک بناهای با ارزش با هدف حفاظت از آن ها را از 
طرح های اداره کل راه و شهرسازی قم عنوان و بیان کرد: خانه تاریخی لاجوردی 
زاده در منطقه باغ پنبه در سال 1394 تملک شده و آمادگی داریم در صورت 
اختصاص بودجه، مرمت این بنا را آغاز کنیم.فتاحی زاده افزود: تملک سایر خانه 
های تاریخی برای کارکردهایی از جمله موزه، دانشکده های تخصصی معماری و 
شهرسازی برای دانشجویانی که در این حرفه ها آموزش می بینند، خانه گفتمان 
شهر یا پاتوق اجتماعی در دستور کار است.وی اضافه کرد: بافت تاریخی شهر قم 
در درون بافت فرسوده قرار گرفته و در حال حاضر 315 هکتار بافت تاریخی در 
قم وجود دارد و 43 هزار تن در این بافت سکونت دارند.وی بیان کرد: محله های 
حاشیه شهر یا سکونتگاه های غیررسمی به مرور زمان و توسط اهالی یا مهاجران، 
به شکل ناپایدار و بی کیفیت شکل گرفته و معمولا از امکانات شهری مناسبی هم 
برخوردار نیست و افراد بعد از استقرار در این محله ها از مدیران شهری مطالبه 
امکانات دارند.رئیس اداره عمران و بهسازی شهری راه و شهرسازی قم افزود: 
ساکنان این مناطق از نظر اقتصادی آسیب پذیر هستند و مشکلات فرهنگی و 
اجتماعی زیادی در این مناطق به چشم می خورد؛ آمار بالای اعتیاد، بیماری ها، 
معلولیت ها، فقر، نابسامانی، طلاق و سایر معضلات اجتماعی و فرهنگی به شکل 
پررنگ تری در مناطق حاشیه ای شهر دیده می شود.وی با تاکید بر استفاده از 
ظرفیت های کنونی شهر قم در راستای بهسازی سکونتگاه های شهری، گفت: 
دیگر زمان آن نیست که صرفا به توسعه فیزیکی و رشد طولی شهر بپردازیم؛ 
چراکه این موضوع، هزینه های زیادی برای دولت و بخش خصوصی به دنبال دارد.
وی با بیان این که باید از بافت های مرکزی و میانی شهر که دارای زیرساخت ها 

و ظرفیت های موجود بیشتری هستند استفاده شود، ادامه داد: این امر نیازمند 
سیاست گذاری ویژه است و باید از الگوهای مثبت کشورهای دیگر یا الگوهای 
مثبتی که متخصصان حرفه شهرسازی ارائه می کنند از جمله رویکرد جذب 
سرمایه گذار استفاده شود.فتاحی زاده افزود: لازم است تعدادی سرمایه گذار در 
این عرصه وارد شوند و به صورت مشارکتی طرحی تعریف و ساخته شود و امتیاز 
بهره برداری از آن طرح به مدت مشخصی که جوابگوی هزینه کرد و سود سرمایه 
گذار باشد به سرمایه گذار یا انبوه سازی که طرح را اجرا کرده، تفویض گردد.
وی با بیان این که خدمات دولتی از نظر زمانی و ریالی محدودیت دارد، گفت: 
مشارکت اجتماعی می تواند پایدار و دائمی قلمداد شود؛ به طوری که اگر افراد با 
رویکرد فرهنگی و آموزش پذیری به توانمندی برسند که خودشان مراقب فضای 
فیزیکی باشند، کفایت می کند تا این که انتظار داشته باشیم دولت مرتب و مکرر 
در این زمینه تامین اعتبار نموده و طرح های عمرانی اجرا کند.وی ادامه داد: در 
این راستا تشکیل دفاتر تسهیل گری اقدام موثری محسوب می شود که از طریق 
پایگاه های محلی بتوان فعالیت های عمرانی و اقتصادی انجام داد و تاکنون یکی 
از این دفاتر در استان قم تشکیل شده است.فتاحی زاده اضافه کرد: دفاتر تسهیل 
گری به منظور ارتباط با مردم محل، کشف نیازها و کمک گرفتن از خودشان 
برای رفع مشکلات و تعریف جامع نیازهای محله به مدیران شهری، تشکیل می 
شود.وی همچنین به اهمیت آموزش و فرهنگ سازی در بین ساکنان محله های 
هدف اشاره و بیان کرد: کارشناسان اجتماعی و شهرسازی در پایگاه های بسیج و 
مساجد حاضر می شوند و مردم را نسبت به اهمیت بهسازی و ساماندهی محله 

های خود آگاه می کنند.
رئیس اداره عمران و بهسازی شهری راه و شهرسازی قم به امضای 2 تفاهم 
نامه اشاره و بیان کرد: اداره کل راه و شهرسازی در راستای سرعت بخشیدن به 
بهسازی بافت های فرسوده شهری با سازمان بسیج سازندگی به منظور اهداف 
عمرانی، مشارکتی و فرهنگی و با جهاد دانشگاهی با هدف آموزش و پژوهش، 
ترویج و اطلاع رسانی به منظور جلب مشارکت عمومی، تفاهم نامه منعقد کرده 
است.وی همچنین با اشاره به تسهیلات ارائه شده به ساکنان مناطق بافت های 
فرسوده، گفت: رونق این تسهیلات نسبت به سال های گذشته کاهش یافته، 
زیرا قرار بود دولت بخشی از درصد سود تسهیلات را پرداخت کند و باقی مانده 
را متقاضیان پرداخت کنند، ولی به دلیل نبود نقدینگی و اعتبار، این مساله 
محقق نشد، ولی کاهش سود تسهیلات بانکی به 12 درصد در دستور کار قرار 
دارد.به گفته وی، از سال 1393 تا پایان خردادماه امسال، یک هزار و 354 
متقاضی در قم تسهیلات مربوط به نوسازی و بهسازی واحدهای مسکونی را 

دریافت کرده اند.

رئیس اداره عمران و بهسازی شهری اداره کل راه و شهرسازی قم  مطرح کرد

سکونت ۷0 درصد مردم قم در بافت های ناکارآمد شهری






